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Před námi je období sklizně, vi-
nobraní, burčáků, ale také hody 
a hodky s vinobraním, na které se 
těší hlavně naši mladí.

Příroda je letos trochu napřed 
a to je znát i v našich zahradách. 
Sběr letošní úrody tak začal dřív 
a vinaři už mají plné ruce práce. 
Přeji jim dobrou úrodu a ať se 
letošní vinobraní vydaří, abychom 
i v příštím roce mohli ochutnat 
spoustu výtečných mladých vín. 

Školákům přeji dobrý star t 
a úspěšný školní rok. Pěsti držím 
hlavně našim nejmenším žáčkům 
a přeji, aby se jim v první třídě dařilo 
a ve škole líbilo, rodičům pak potřeb-
nou míru trpělivosti a pochopení.

Stárkům a stárkám přeji, aby 
se jim po celoročním snažení 
a práci, letošní hody vydařily. 
Osobně si přeji, aby letošní hody 
nebyly jen přehlídkou krojů nebo 

Srdečně vás zveme na 

Informace z Obecního 
úřadu 
Také o letošních prázdninách se 
v naší obci uskutečnilo několik 
pěkných akcí a volnočasových 
aktivit hlavně pro děti, ale i pro 
nás starší. 

Jsem rád, že i letos uspořádali 
dobrovolníci z místní jednoty Orla 
stanový tábor a další dva tábory 
pro děti, které tak mohly oboha-

Prázdniny utekly 
jako voda v potoce 
a je tomu už měsíc, co 
jsme společně s dětmi 
a rodiči zahájili nový 
školní rok na základní 
škole a základní 
umělecké škole. Čas 
odpočinku a dovolených 
už je definitivně za námi. 
Letní teploty jsou jen 
zřídka kdy a příroda 
pomalu obléká kabát 
v podzimních barvách. 
Doufám, že si většina 
z vás o prázdninách 
odpočinula a že jste se 
šťastně vrátili ze svých 
cest a dovolených 
v pořádku domů. 

SLOVO STAROSTY
velkého množství párů v průvodu, 
ale hlavně abychom se mohli ra-
dovat z velkého počtu tanečních 
párů na place „Pod Zeleným“. 
Prosím tak především vás rodiče, 
abyste k tomu svoje děti v krojích 
povzbudili.

Přeji vám příjemné podzimní 
dny, pěkné hodové počasí a nám 
všem dobrou zábavu a krásné 
hody.

Rekonstrukce povrchu v ulici Vinařská

Oprava polní cesty v ulici Hroznová

Pátek 27. září
 20.00 Předhodová zábava v Obecním domě
Téma: Shrek – nekonečná jízda
Hraje DJ Budín spolu s DJ a moderátorem rádia 
JIH Jiřím Benadou a CM Stupava

Vstupné 150 Kč

Sobota 28. září
18.00 Koncert skupiny Šroti na zadním 

fotbalovém hřišti

Neděle 29. září
 10.00 Hodová mše svatá v kostele 

sv. Václava
 14.00 Svátostné požehnání 

v kostele sv. Václava
 14.30  Průvod povede od kostela  

po Hlavní ulici do ulice 
Kravácká a U Školky  
pro 2. stárka Filipa Němce, 
dále do ulice Řadovky  
pro 1. stárka Martina Trna 
a do ulice Lesní, Hlavní  
a „Pod Zelené“

 16.00 Hodová zábava  
„Pod Zeleným“

 18.30 Přespolní sólo
 21.30 Večerní zábava
 23.30 Půlnoční sólo
Hrají DH Legrúti a CM Lašár

Vstupné 200 Kč

Pondělí 30. září
 15.00 Průvod od kostela  

sv. Václava
 15.30 Hodová zábava  

„Pod Zeleným“
 21.00 Večerní zábava
Hraje DH Lanžhotčanka

Vstupné 100 Kč

Úterý 1. října
 19.00 Večerní zábava  

„Pod Zeleným“
Hraje DH Sokolka

Vstupné 150 Kč

Svatováclavské hody 
a Hodky s vinobraním

Program

Neděle 6. října
 14.30 Průvod od kostela sv. Václava
 15.00 Zábava „Pod Zeleným“
 17.00 Ceremonie „Otevření hory“
Hrají DH Bojané

Hodky s vinobraním
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tit svůj život o nevšední zážitky 
z pobytu v přírodě. Sám na tyto 
události rád vzpomínám a myslím, 
že v dnešní době jsou tábory nejen 
pěkným zážitkem, ale i dobrou 
zkušeností pro život.

V srpnu pro vás zaměstnanci 
obce ve spolupráci s fotbalovým 
klubem uspořádali Letní kino se 
snímky z nejnovější české filmové 
tvorby. Snad i proto se letošní 
ročník těšil velké návštěvnosti 
a spokojenosti diváků, z čehož 
máme radost. 

Ke konci prázdnin se do dění 
v obci zapojily další místní spolky. 
První pěknou a už tradiční akcí 
byly Zahrádkářské dny spojené 
s módní přehlídkou. Myslím, že 
letošní ročník byl opět vydařený 
a akce byla návštěvníky velmi 
kladně hodnocena.

Jako další uspořádal místní 
sbor dobrovolných hasičů Dýňo-
vé odpoledne s programem pro 
děti. I tato akce byla přes vysoké 
teploty vydařená a setkala se 
s úspěchem.

Na své si pak mohli přijít dospělí, 
kteří navštívili první ročník Bojanov-
ských nočních sklepů. Jednalo se 
o vinařskou akci s netradiční atmo-
sférou a velmi kladným ohlasem.

Omlouvám se všem, kterým 
stavba zkomplikovala život, a zá-
roveň děkuji za pochopení a trpě-
livost při realizaci. Jsem přesvěd-
čen, že nám všem jde o stejnou 
věc, kterou je vzhled našich vi-
nařských uliček. Výsledek je už 
nyní patrný.

Naší vizí je v opravách povr-
chu komunikací ve vinařských 
uličkách pokračovat. Připravu-
jeme projektové dokumentace na 
zbývající etapy, abychom byli při-
praveni a mohli opravu další části 
spustit, jakmile se objeví vhodný 
dotační titul nebo příhodné pod-
mínky. Nejvyšší prioritu má úsek 
ulice Pod Ořechy, kde se čeká na 
přeložku sítě NN. Další úseky by 
měly následovat. V této souvislosti 
žádáme všechny majitele, aby si 
včas vyřešili potřebné přípojky 
na inženýrské sítě ke svým ne-
movitostem, čímž předejdeme 
zbytečnému porušení opravené 
komunikace.

Výsadba Lokálního biocentra 
Žižlatka II
Další rozpracovanou investicí je 
tentokrát „zelený projekt“, kterým 
je výsadba lokálního biocentra Žiž-
latka II. Tento projekt byl spuštěn 
začátkem prázdnin a je součástí 
souboru záměrů vycházejících ze 
studie krajinných opatření zpraco-
vané pro území naší obce. Biocen-
trum Žižlatka II je prvním z nich, 
na který obec obdržela dotaci od 
Agentury ochrany přírody a krajiny. 
Jedná se o výsadbu stromů, keřů 
a travních porostů, které by měly 
sloužit jako zázemí pro zvěř a ke 
zvýšení biodiverzity na tomto úze-
mí. Termín dokončení je na podzim 
letošního roku. Následovat budou 
tři roky následné péče, kterou 
bude zajišťovat dodavatel výsad-
by spol. KAVYL, s.r.o. z Třebíče. 
Současně má obec požádáno 
o další etapu lokálního biocentra 

Poslední akcí letošního léta 
bylo ukončení prázdnin ve stylu 
„zlaté horečky“ v areálu trampské 
osady, pořádané místními trampy 
ve spolupráci s obcí.

Z akcí, které nás v nejbližších 
dnech čekají, zmíním, kromě hodů 
a hodků, o kterých všichni dobře 
víme, plánovaný Den seniorů 
17. října. Zajímavé události vás 
čekají také v místní knihovně, která 
pro vás připravuje několik besed 
na téma cestování nebo z oblasti 
péče o nemocné osoby. O těchto 
a dalších akcích najdete včas 
informace na stránkách knihovny 
nebo obce.

Všem dobrovolníkům a orga-
nizátorům, kteří se svou prací 
a přispěním zapojují do dění v obci, 
moc děkuji za jejich nasazení 
a ochotu. Velmi si toho cením. 

Toliko z událostí v obci a teď 
něco málo k investičním akcím 
a dalším plánům obce.

Stavba chybějících částí 
kanalizace a vodovodu 
v lokalitě vinných sklepů 
Informace o dokončení stavby, při 
které byly doplněny chybějící části 
veřejného vodovodu a kanalizace 
v části lokality vinných sklepů 

Žižlatka I. Jeho výsadba bude zá-
viset na úspěšném získání dotace 
a výběru vhodného dodavatele.

Oprava fasády základní 
umělecké školy
Začátkem prázdnin jsme svépo-
mocí zahájili přípravné práce na 
opravu fasády základní umělecké 
školy. Koncem minulého roku 
byly na budově zjištěny problémy 
s vlhkostí zdiva v prostorách obec-
ní knihovny a následně po celém 
obvodu budovy. Odborné sanační 
práce injektáží izolační hmoty pro-
vedla dodavatelská firma. Odkopá-
ní a izolaci pláště budovy provedli 
zaměstnanci obce. Součástí prací 
bylo i položení nové ležaté kanali-
zace na dešťové vody a zemní ve-
dení pro nový hromosvod budovy. 
Samotná oprava fasády proběhne 
po dokončení projektu na zadání 
prací a výběru zhotovitele, a to 
nejpozději začátkem příštího roku. 
Už teď se těšíme na novou fasádu 
a na to, až tato dominanta obce 
nabyde novou podobu.

Oprava studny u lisu „Pod 
Búdama“
Z opravy budovy základní umě-
lecké školy zaměstnanci obce 

v ulicích Úzká, Slepá, Višňová 
a Pod Búdama, byla uvedena už 
v letním čísle Zpravodaje. Rád 
bych navázal na tuto dokončenou 
stavbu a připomněl všem vlastní-
kům nemovitostí v této části areálu 
sklepů, že dalším krokem by mělo 
být řešení komunikace a případně 
dalších chybějících sítí. V součas-
né době vybíráme zhotovitele pro-
jektové dokumentace. K samotné 
výstavbě přistoupíme po dokonče-
ní projektové dokumentace a na 
základě rozhodnutí Zastupitelstva. 
V této souvislosti připomínám nut-
nost řešení chybějících přípojek 
na inženýrské sítě k nemovitostem.

Oprava druhé části 
komunikace v ulici Vinařská 
a pokračování 
I další a v současné době nejná-
ročnější stavba probíhá v oblasti 
vinných sklepů, a to oprava po-
vrchu komunikace ulice Vinařská 
2. etapa. Zahájení stavby nebylo 
šťastně načasováno, ale termín byl 
dán podmínkami získané dotace, 
které nebylo možné nerespek-
tovat. V rámci opravy povrchu 
bylo řešeno několik problémů, 
které stavbu zkomplikovaly. Nej-
zásadnější byla nedostatečná 
únosnost pláně i přesto, že byla 
ověřena v rámci předprojektové 
přípravy a změřena jako vyhovu-
jící. Po vybourání staré vozovky 
zátěžové zkoušky však únosnost 
nepotvrdily, a bylo tedy třeba řešit 
první velký problém a s tím spojené 
neočekávané a vysoké náklady na 
sanaci podloží. Postupem času 
byly objeveny také podzemní skle-
py, o jejichž existenci jsme neměli 
tušení. Na jejich zabezpečení bylo 
použito stejné opatření, jaké bylo 
navržené u ostatních sklepů. I přes 
tyto problémy stavbu nepostihlo 
výraznější zdržení, práce tedy 
probíhají zhruba podle plánu a je 
předpoklad dokončení v termínu. 

plynule přešli na opravu studny 
u historického lisu „Pod Búdama“. 
Opravu provádíme ve spolupráci 
s Regionem Podluží a částečně je 
financována z prostředků Jihomo-
ravského kraje. Opravená studna 
bude dalším z krásných míst pro 
odpočinek nás domácích a také 
návštěvníků naší obce.

Oprava lesní cesty
Poměrně rychlou stavbou byla 
oprava dalšího úseku sítě lesních 
cest. Po dokončení jsme nechali 
opravit i úsek polní cesty od 
komunikace na Mutěnice, aby 
frekventovaný příjezd ke „Stávům“ 
a ke Kohútku byl v dobrém stavu. 
Na další etapy máme připravené 
projekty a podanou žádost o do-
taci na jejich opravu.

Závěrem tohoto 
příspěvku vám přináším 
přehled dalších 
projektů, které jsou 
připraveny k realizaci 
nebo se na ni připravují.

Oprava střechy tělocvičny 
základní školy
Tou nejzásadnější připravovanou 
akcí je oprava střechy na budově 

Sanace obvodového zdiva budovy Základní umělecké školyBudování cykloodpočívadla v ulici Sklepní u starého presu
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tělocvičny základní školy. V jarním 
období se zde začaly objevovat 
problémy s netěsností a násled-
ným zatékáním do budovy tělocvič-
ny. Střechu jsme nechali posoudit 
odborníky a znalci ze stavebního 
oboru. Na základě jejich závěrů 
byl doporučený způsob opravy. Po 
výběru dodavatele prací se pokusí-
me provést stavební práce ještě do 
konce roku tak, aby neznemožnily 
provoz tělocvičny pro školu nebo 
zájmové složky.

Fotovoltaické elektrárny 
V letošním roce obec obdržela 
dotaci na pořízení fotovoltaických 

elektráren na budovu domu s pe-
čovatelskou službou a zdravotní-
ho střediska. V současné době 
probíhá výběr zhotovitele a další 
přípravné kroky pro samotnou 
instalaci.

Rekonstrukce bytového domu 
Na Hrázce 32 
Začátkem září byly dokončeny 
dispoziční změny bytů v projektové 
dokumentaci na rekonstrukci by-
tového domu Na Hrázce č.p. 32. 
V nejbližší době bude vypsáno vý-
běrové řízení na dodavatele stavby. 
Předpokládaný začátek prací bude 
v příštím roce v závislosti na pod-

mínkách dotace a výběru firmy. 
O dalším vývoji budeme nájemníky 
s předstihem informovat.

Tolik z přehledu dění v obci 
v podání toho nejdůležitějšího. 
Pokud jsem na něco zapomněl 
nebo vás zajímají podrobnější in-
formace k uvedeným nebo jiným 
tématům, neváhejte se na mě 
kdykoliv obrátit.

Tomáš Makudera
starosta obce

Komplexní pozemkové úpravy v katastrálním území 
Dolní Bojanovice

OBECNÍ ÚŘAD

Tématem pozemkových úprav jsem se zabýval v krátkém článku Zpravodaje 
obecního úřadu v roce 2015. O jejich zahájení jsme s kolegyní, paní senátorkou 
Evou Rajchmanovou hodně usilovali. Velmi si ceníme tehdejší podpory vlastníků, kteří 
o zahájení komplexních pozemkových úprav (KPÚ) požádali. Bohužel jsme skončili 
těsně pod rozhodnou hranicí 50 %. Tímto debata o pozemkových úpravách na delší 
dobu utichla až do letošního roku. Téma jsme znovu otevřeli na jednání se Státním 
pozemkovým úřadem, který pozemkové úpravy administruje, s dotazem, jaké jsou 
další možnosti postupu s ohledem na již podané žádosti vlastníků o provedení 
komplexních pozemkových úprav z let 2016 a 2017, jestli jsou stále platné. 
Pozemkový úřad situaci prověřil včetně podaných žádostí vlastníků se závěrem, 
že by bylo možné v této situaci komplexní pozemkové úpravy zahájit ze strany státu. 

Tímto vás tedy chci o této sku-
tečnosti informovat, a také o dal-
ším postupu ve věci. Nutno po-
dotknout, že k zahájení KPÚ by 
v budoucnu dříve nebo později 
došlo, aniž by se o ně obec zají-
mala. Byla to otázka času.

Komplexní pozemkové úpravy 
nejsou jednoduchá záležitost 
a reálně trvají tři a více let. Celý 

proces řídí a provádí Státní po-
zemkový úřad (SPÚ). Pravidla 
provádění KPÚ se řídí zákonem 
č. 139/2002 Sb., o pozemko-
vých úpravách a pozemkových 
úřadech, ve znění pozdějších 
předpisů.  Na základě výběro-
vého řízení je SPÚ vybrán pro-
jektant, který změny pozemků 
řídí a zakresluje do projektu na 

základě jednání s vlastníky. Do 
pozemkov ých úprav vstupuj í 
pozemky mimo zastavěné území 
obce. Zvláštními pravidly se pak 
řídí zastavitelné lokality. O něco 
složitější je to u lesů a pozemků 
s trvalým porostem. 

Po zahájení pozemkov ých 
úprav bude svoláno úvodní jed-
nání, na kterém zazní všechny 
důležité informace o průběhu 
KPÚ. U naší obce by úvodní jed-
nání mělo proběhnout nejpozději 
začátkem příštího roku. Vlastníci 
na něm volí členy do tzv. sboru 
zástupců vlastníků. Někteří čle-
nové jsou do sboru zástupců 
vlastníků voleni ze zákona jsou 
(zástupci obce, SPÚ a velcí vlast-
níci půdy, kteří splňují podmínky 
stanovené zákonem). Zby tek 
členů sboru je volen vlastníky 
na základě předložených návr-
hů. Sbor zástupců vlastníků má 
v KPÚ zásadní vliv, a to jak na 
průběh, tak i na výsledek. Je 
důležité vybrat správné a pro-
blematiky znalé zástupce, kteří 
budou vlastníky reprezentovat 
a hájit jejich zájmy.

Dalším krokem je posouzení 
všech podkladů, které mají být 

v rámci pozemkových úprav zo-
hledněny. V našem případě jsou 
to např. studie krajinných opat-
ření, plánované výsadby, polní 
cesty, stávající nedořešené věci 
v nezastavěném území obce atd. 
Následně pak probíhají samotné 
pozemkové úpravy, tedy jednání 
s jednotlivými vlastníky. 

Jedná se o proces, kterým lze 
prostorově a funkčně uspořádat 
pozemky každého vlastníka do 
logických celků, provádět jejich 
scelování, narovnání hranic včet-
ně jejich zaměření a zpřístupnění 
pozemků. Provedením pozem-
kových úprav dojde ke zlepšení 
funkčních vlastností pozemků 
a vlastnických podmínek v rámci 
katastrálního území. Zahrnují také 
prvky pro ochranu půdy před 
větrnou a vodní erozí, retenci 
a zadržování vody v krajině, bu-
dování přístupu k zemědělským 
pozemkům, biokoridorů, potřeb-
né infrastruktury apod.

Ale to už příliš předbíháme. 
O dalším vývoji ve věci kom-
plexních pozemkových úprav 
v katastrálním území naší obce 
vás budeme informovat. Je tře-
ba se o jednání zajímat, zvolit 

Katastr obce před pozemkovými úpravami a po pozemkových úpravách

odborné, schopné a rozumné 
zástupce do sboru zástupců 
vlastníků a aktivně spolupracovat 
s projektantem.

Je také nezbytné mít v celý 
projekt důvěru, protože i když 
se jedná o složitý proces, tak 
pomocí něj lze vyřešit zásadní 
majetkové problémy nebo zá-
měry v katastrálním území, a to 
jak na straně vlastníků, tak na 
straně obce. 

Příroda se mění, a proto se 
musíme změnit i my. Pozemkové 
úpravy jsou účinným nástrojem, 
kter ým lze prospěšné změny 
smysluplně real izovat. Kom-
plexní pozemkové úpravy byly 
k dnešnímu dni zahájeny, jestli 
budou úspěšné je na nás. Záleží 
tak na každém vlastníkovi, aby 
se do nich aktivně zapojil a ře-
šil uspořádání svých pozemků 
s vybraným projektantem KPÚ 
podle svých představ. Věřím, 
že naším společným zájmem je, 
aby dopadly co nejlépe, a proto 
všechny vlastníky žádám o sou-
činnost a spolupráci.

Tomáš Makudera
starosta obce

Na posledním jednání svola-
ném na obecním úřadě jsme byli 
ředitelem Státního pozemkové-
ho úřadu pobočky Břeclav infor-
mováni, že ke dni jednání jsou 
komplexní pozemkové úpravy 
v katastrálním území obce zahá-
jeny z moci úřední. Rozhodnutí 
obci přišlo ještě ten den a bylo 
zveřejněno na úřední desce.
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Dotace poskytnutá naší obci v roce 2024

Poskytovatel dotace:
Jihomoravský kraj, 
Žerotínovo náměstí 3, 601 82 Brno

Účel: Obnova/pořízení věcných prostředků PO pro JSDHO Dolní Bojanovice

Dotační program: Podpora jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí Jihomoravského kraje pro rok 2024

Částka: 100 000 Kč

Pozvánka na podzimní akce 
do knihovny

OKÉNKO Z NAŠÍ KNIHOVNY
Pasování 
na čtenáře

Přišla za námi vzácná návštěva – 
královská družina z Písmenkového 
království. 

Děti složily slib, který stvrdily 
svým podpisem na listinu a po 
slavnostním pasování obdržely kni-
hu Růžové brýle v rámci projektu 
SKIP ČR „Už jsem čtenář – Knížka 
pro prvňáčka“, čtenářský glejt, 
pamětní list a kartičku do knihovny.

Děti svým učitelkám Anetě 
Ištvánkové a Miriam Šilhanové 
poděkovaly písničkou za jejich 
celoroční práci. 

Sladkou tečkou byly výborné 
„muffiny“.

Děkuji všem, kteří se na tomto 
slavnostním dnu podíleli. 

 8.–11. října 2024 – TÝDEN 
KNIHOVEN, pro nové čtenáře 
registrace do knihovny zdarma, 
káva/čaj zdarma

 čtvrtek 10. října 2024 od 14 do 
17 hodin – tvoření ze starých 
knih tzv. BOOKART

 19. listopadu 2024 v 17 hodin – 
beseda „TAJUPLNÁ AFRIKA“, 
manželé Márovi z Přerova

 Co přilákalo Márovy na černý 
světadíl? Jaká móda panuje 
mezi domorodými Himby? Se 
kterými divokými zví řaty se 
setkali tváří v tvář?

 Přijďte se dozvědět ještě mno-
hem víc na besedu do knihov-
ny!

 28. listopadu 2024 v 17 ho-
din – přednáška „PALIATIVNÍ 
PÉČE“, přednáší pracovnice 
Charity Hodonín

 Paliativní léčba znamená celko-
vou péči o nemocné, kteří se 
dostali do stádia nemoci, které 
se již nedá léčit. Podílí se na ní 
lékaři, sestry, sociální pracov-
níci. Paliativní medicína tedy 
zajišťuje především důstojnost 
poslední fáze života člověka.

Rok s rokem se 
sešel a školní rok 
2023/2024 je 
minulostí… Uteklo 
to jako voda. Naši 
prvňáčci byli 6. června 
2024 v knihovně 
pasováni na čtenáře.

 Co všechno obnáší tato péče? 
Jak velkou pomocí jsou pra-
covnice, které přijíždí do domu 
za nemocnými? Co všechno 
poskytuje Charita a co lze za-
půjčit?

 Jste zváni na přednášku na 
téma, které je neustále aktuální 
a týká se spousty rodin, které žijí 
mezi námi. 

Jitka Makuderová
knihovnice

ZŠ A MŠ DOLNÍ BOJANOVICE
Nový školní rok v MŠ a ZŠ

které se hudbě chtějí dobrovolně 
a rády věnovat.

Staronovými posilami pedago-
gického sboru ZŠ jsou paní uči-
telky Mgr. Klára Kyněrová a Mgr. 
Veronika Dvořáková, které se 
vracejí z rodičovské dovolené, 
prozatím na zkrácené úvazky. 
Novými asistentkami pedagoga se 
staly v MŠ Nikol Cápková a v ZŠ 
Tereza Jechová. Ve školní jídelně 
jsou novými kuchařkami Martina 

Fíziková a Ester Gajošová. Našim 
novým zaměstnancům přeji, ať se 
jim práce daří a stanou se trvalými 
posilami naší školy.

I letos o prázdninách jsme vylep-
šili materiální podmínky školy: nové 
vnitřní parapety jsou instalovány 
v učebnách zeměpisu, angličtiny 
a obou odděleních školní družiny. 
Novým nábytkem i podlahou byl 
vybaven kabinet tělesné výchovy. 
Pořídili jsme kvalitní ozvučovací 

Mateřskou školu bude navštěvovat 
celkem 115 dětí, z toho 46 před-
školáků. Z důvodu velkého počtu 
vycházejících dětí z MŠ do první 
třídy (45 dětí) jsme letos přijali velký 
počet nových dětí a místo v MŠ mají 
všechny tříleté děti. Novinkou je 
změna půldenní třídy Mravenečků 
na plnohodnotnou „spací“ celo-
denní třídu z důvodu nízkého zájmu 
rodičů o půldenní provoz. Do této 
třídy bude chodit 16 dětí. 

Na základní škole se bude letos 
v 17 třídách vzdělávat 332 žáků, 
což je téměř stejný počet jako 
loni. V červnu naši školu opustilo 
48 deváťáků a jeden páťák na 
sportovní školu do Hodonína. Přijali 
jsme 46 prvňáčků, jednu čtvrťačku 
a jednu šesťačku. Vzděláváme 
3 žáky z Ukrajiny.

V ZŠ a MŠ pracuje celkem 67 za-
městnanců: v ZŠ je to 36 pedago-
gických pracovníků, v MŠ 12 peda-
gogických pracovníků. Provozních 
zaměstnanců má škola 19. 

Po předlouhých 36 letech 
v naší škole odešla do penze 
paní Irena Šindarová, dlouholetá 
vedoucí školní jídelny a kuchař-
ka. Chci jí tímto za všechny 
spokojené strávníky poděkovat 
za její dlouholetou obětavou 
a kvalitní práci vedení školní 
jídelny, ochotu i úsměv. Paní 
Ireně přeji hodně zdraví, energie 
a radosti v její další etapě života. 
Na konci školního roku rozvázala 
pracovní poměr paní učitelka BcA. 
Michaela Esterková, která u nás 
pět a půl roku vyučovala hudební 
výchovu na 2. stupni na částečný 
úvazek. I paní učitelce Michaele 
děkuji za její práci a přeji jí hodně 
úspěchů v jejím hlavním oboru – hu-
debním zájmovém vzdělávání dětí, 
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aparaturu pro venkovní akce ZŠ 
i MŠ, třeťáci mají nový interaktivní 
dataprojektor. Do vnitřního nádvoří 
jsme obdrželi od obce 6 venkov-
ních setů (vždy 2 lavice + stůl) 
k relaxaci či učení na čerstvém 
vzduchu. Bývalá půldenní třída MŠ 
byla vybavena zázemím k uložení 
spacích potřeb. Do školní jídelny 
byl pořízen nový kotel k vaření 
polévek. Za všechny tyto užitečné 
a nemalé investice moc děkuji 
zřizovateli školy – obci Dolní Bo-
janovice v čele s panem starostou 
a Radou obce. 

Velký kus práce při přípravě 
nového školního roku odvedly 
paní uklízečky s panem školníkem, 
stejně jako paní učitelky ZŠ i MŠ, 
asistentky, vychovatelky, obě paní 
zástupkyně a v jídelně paní ku-
chařky. 

Všem aktérům vzdělávání (žá-
kům, učitelům, provozním zaměst-
nancům, rodičům) přeji úspěšný 
nový školní rok 2024/2025! 

Mgr. Martin Maňas
ředitel školy

Důležitá data školního roku
Zahájení vyučování MŠ,  
ZŠ a školní družiny
2. 9. 2024
Konec 1. pololetí, vydání 
výpisu z vysvědčení
30. 1. 2025
Konec 2. pololetí, vydání 
vysvědčení
27. 6. 2025

Prázdniny
Podzimní
29.–30. 10. 2024
Vánoční
23. 12. 2024 – 3. 1. 2025
Pololetní
31. 1. 2025

Jarní (okres Hodonín)
10.–16. 2. 2025
Velikonoční
17. 4. 2025
Hlavní
29. 6. – 1. 9. 2025

Dny ředitelského volna 
(změna vyhrazena)
30. 9. 2024 (hodové pondělí) 
22. 4. 2025 (velikonoční úterý)

Třídní schůzky
5. 9. 2024, 21. 11. 2024, 
24. 4. 2025 

Ples školy
25. 1. 2025

Lyžařský kurz 7. ročník 
22. 2. – 28. 2. 2025

Zápis do 1. ročníku ZŠ 
2025/2026 
10. 4. 2025

Zápis do MŠ 2025/2026 
15. 5. 2025

Škola v přírodě 4. ročník 
18. – 23. 5. 2025

Cyklovodácký kurz 9. ročník 
26. – 30. 5. 2025

ZAJÍMAVOSTI
Škola základ života

Často si stěžujeme 
na podmínky, 
v jakých se musí učit 
naše děti. Žehráme 
nad nedostatkem 
technických novinek 
k výuce, kritizujeme 
stav tělocvičny, řešíme, 
co by mohlo ještě 
přispět ke kvalitnější 
výuce a hodnocení se 
nevyhnou ani učitelé či 
výběr obědů v kuchyni. 

Paní Marcela Bačová nedávno 
narazila na text, který kdysi sepsal 
pan Pitlach o podmínkách místní 
školy. Text nebyl datován, ale dle 
uváděných informací v textu by 
měl být z období kolem roku 1970. 

Pro starší, kteří ve staré škole 
(dnes ZUŠ) absolvovali povinnou 
školní docházku a zažili střídání 
dopoledního a odpoledního vy-
učování, může být tento text příle-
žitostí k zavzpomínání… Mladším 
čtenářům by krátká vzpomínka 
z dob minulých mohla posloužit 
jako inspirace k zamyšlení nad 
tím, jak skvělé podmínky dnešní 
školství nabízí. 

Z textu Josefa Pitlacha:
„Stav základní devítileté školy 
a zařízení v Dolních Bojanovicích 
tvoří dvě budovy. Starší část je 
z roku 1853, novější byla posta-
vena v roce 1911. Budovy spolu 
sousedí a při generální opravě 
v roce 1959 byly spojeny chod-
bou a společným vchodem.

Výuka je negativně ovlivněna 
naprostým nedostatkem prostor. 

Máme jen devět učeben. Jsme 
nuceni vyučovat na směny. I tak 
máme třídy přeplněny. Aktuálně 
máme 18 tříd. V minulých letech 
bylo v některých třídách i přes 
40 žáků. V letošním školním roce 
je největší počet žáků ve čtvrté 
třídě, to je 39, dále pak v 6. A i B 
je po 38 žácích. 

Učit na tři směny již z technic-
kých důvodů nelze. Zahájení vy-
učování, ukončení vyučování ani 
polední přestávky neodpovídají 
předpisům. Ranní směna začíná 
v 7:15, odpolední směna končí 
v 18:20 hodin. Délky přestávek ne-
lze v našich podmínkách dodržet.

 V zimních měsících, kdy je 
brzy tma, si chodí pro menší 
děti rodiče, protože ani veřejné 
osvětlení není v pořádku. V pod-
mínkách naší školy nelze nikterak 
rozvíjet zájmovou činnost dětí 
a rozšiřovat výuku o nepovinné 
předměty a podobně.

Přespolní žáci, kteří jsou od-
kázáni na odjezd autobusu, ne-
mají kde čekat. Zvláště v zimním 
období je to velmi zlé. Ve škole 
nemáme ani sborovnu. Jako 
sborovnu používáme bývalý 
kabinet (přepažená chodba) 
o rozměrech 2,8 krát 8 m. V tom-
to prostoru se tísní 23 učitelů. 
Pochopitelně, že nemá ani každý 
svou židli. 

Kabinety jsou přeplněny, takže 
učitelé jsou nuceni brát si domů 
sešity na opravy. Z bývalé sbo-
rovny je upravena dílna, která 
nikdy nebyla kolaudační komisí 
schválena, ba naopak z bezpeč-
nostních důvodů se v ní nemá 
dílenským pracím vyučovat. 

Tělocvična na škole není. Cvi-
číme v místním sále vzdáleném 
asi deset minut od školy. V tomto 
sále se konají všechny kulturní 
akce naší obce, taneční zábavy, 
svatby, schůze a podobně. 
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Po akcích konajících se v sále 
zde nelze den i více cvičit, než 
je opět uklizeno. Do sálu je nut-
no jít po hlavní silnici, protože 
chodníky nejsou vydlážděny. 
Hned vedle sálu je hostinec 
Jednoty. Záchod pro žáky, ze-
jména pro dívky, je společný 
s návštěvníky pohostinství. Tato 
situace, kdy žáci přicházejí do 
styku s podnapilými lidmi, není 
příznivá.

Skladovací prostory ve škole 
nejsou. Jako kabinety slouží 
přepažené chodby. Jsou přepl-
něny. Pro nedostatek prostoru 
nemůžeme školu vybavovat 
novými moderními pomůckami. 
O zřizování pracoven nelze vů-
bec uvažovat. 

Ve škole není pitná voda. Ne-
jsou zde šatny. Děti se převlé-
kají a přezouvají na chodbách. 
V zimním období na chodbách 
mrzne. Do předminulého roku 
jsme měli na chodbách jenom 
stará jednoduchá nedoléhající 
okna. Učebny v přízemí jsou do 
výše jednoho metru vlhké. Trpí 
nedostatkem světla. V zimních 
dnech a v podmračených dnech 
svítíme po celé dny. 

Třídy jsou vytápěny kamny. 
Místnost pro výuku dívek (vaření 
apod.) nemáme. Také stravování 
dětí, zvláště přespolních, ve 
škole není zajištěno. Jak těžké 
jsou podmínky pracovní na naší 
škole, pochopí jen ten, kdo na 
naší škole pracuje. Všechny tyto 
nevýhody jsou také příčinou 
nespokojenosti učitelů, nechtějí 
v Dolních Bojanovicích učit. 
Pokud je to jen trochu možné, 
odcházejí, protože na horší školu 
se již dostat nemohou. 

Jsme jedinou školou v okrese, 
která 100% směnuje. Tím, že se 
u nás cítí učitelé jen jako na pře-
stupní – dočasné stanici, plynou 
pro školu a žáky jen nevýhody. 

Nelze vytvořit solidní pracov-
ní kolektiv, učitelé se s rodiči 
a dědinou nepoznají nijak blíže 
a odcházejí na jiné školy. Většina 
učitelů – celkem 13 – dojíždí. 

Chceme-li přesto aspoň trochu 
držet krok s ostatními školami, 
protože u nás v Bojanovicích 
jsou schopní žáci, vyžaduje to od 
všech hodně úsilí a práce. 

Školní budova vyžaduje kaž- 
dým rokem nějakou údržbu a po-
dle finančních možností každým 
rokem něco opravujeme. Za po-
slední léta to byla výměna podlah 
ve dvou třídách v přízemí, kde 
vlhkost a houba vzdouvala podla-
hy. Dále pak výměna oken, dveří, 
oprava krytiny, komínů, studny, 
schodiště, nátěry a podobně. 

V poslední době pozorujeme 
chvění stropů ve starší části 
školní budovy. Prošetření tohoto 
stavu bylo zadáno odborníkovi, 
který zjistí skutečný stav nosnosti 
stropů. Všechny tyto potíže může 
odstranit jedině výstavba nové 
školní budovy. O stavbě školy 
v Dolních Bojanovicích se již 
hovoří mnoho let, ale stále nedo-
chází k její realizaci. 

Výstavbou nové školy by se 
mnohé v obci vyřešilo, budova by 
mohla sloužit jiným účelům, které 
jsou také nezbytné (knihovna, 
klubovny pro mládež, hudební 
škola a podobně).“

Zavzpomínat na doby dávno 
minulé může bý t pro některé 
čtenáře zajímavou připomínkou. 
I přes nepříznivé podmínky ve 
škole v sedmdesátých letech zů-
stává pro naše rodiče a prarodiče 
vzpomínka na školní léta živá. Byla 
to doba, která je formovala, naučila 
je vytrvalosti a schopnosti čelit 
překážkám. 

Andrea Červenková

Magická čtyřka!

Ptám se: Dá se říci, 
že rok končící číslem 
čtyři je pro naši obec 
Dolní Bojanovice rokem 
magickým? Zjistil jsem, 
že řada letopočtů 
končících čtyřkou 
hrála v historii obce 
dost významnou úlohu. 
Chtěl bych poukázat na 
několik „čtyřkových“ 
roků. Zároveň jsem si 
však vědom, že můj 
výčet nebude zdaleka 
vyčerpávající a každý 
čtenář může mít v zásobě 
ještě jiné události 
spojené s rokem 
končícím číslem 4. 

Při procházce obcí mne k tomuto 
námětu přivedlo nedávné zjištění, 
když jsem se zastavil u našeho 
nejstaršího historického pískovco-
vého kříže na okraji obce směrem 
k Hodonínu, kde je uvedeno, že 
zde dne 20. listopadu 1724 zahynul 
u Dolních Bojanovic hejtman ho-
donínského panství Franz Johann 
Heyssig, když se vracel z panského 
sklepu. Vypravuje se, že tam napojil 
koně vínem a ti se při zpáteční 
cestě splašili. Hejtman vyskočil 
z kočáru, ale zapletl se do opratí 
a utopil se v močálu na kraji obce.

Hned na to další kamenný svě-
dek, kříž stojící u kostela, říká, 
že o sto let později roku 1824, 
1. srpna utonul v rozvodněné 
řece Moravě osmadvacetiletý 
písař C. K. důchodu Jan Wilsdorf 

(přidám ml., zde se jedná o syna 
Jana Wilsdorfa st., rektora školy 
a regenschoriho, zakladatele 
chrámového sboru a orchestru).

A jsme u dalšího výročí se 
čtyřkou na konci letopočtu. Ve 
stejném roce 1824, kdy Jan Wil-
sdor f st. (1766–1849), jemuž 
tragicky zahynul jeho syn stejného 
jména, zakoupil pro chrámový 
sbor jeden pár nových tympánů, 
klarinet, trumpetu, poštovní trum-
petu a housle v celkové hodnotě 
46 zlatých. Tento rok je považován 
za letopočet založení chrámového 
sboru a orchestru v naší obci.

Po těchto třech inspirativních 
vodítkách mne napadlo podívat se 
dále do minulosti a zjistil jsem řadu 
historických zajímavostí končících 
rokem 4.

Nejstarší zjištěná událost říká, 
že roku 1434 padl v bitvě u Lipan 
husitský hejtman Sezema z Jevišo-
vic, někdejší majitel části Dolních 
Bojanovic.

Rok 1624 uvádí, že poslední 
majitel čejkovického panství, pod 
které Dolní Bojanovice připadaly, 
Jan Adam z Vickova jako nekatolík 
po bitvě na Bílé hoře musel uprch-
nout ze země, jeho statky byly 
zkonfiskovány a v lednu toho roku 
císařským verdiktem darovány 
olomouckým jezuitům. 

Ve stejném roce 1624 u nás 
žilo odhadem asi 600 obyvatel. 
Bylo to krátké období bez válek 
a nepřátelských vpádů. V dů-
sledku tohoto příznivého vývoje 
se obec Bojanowitz dostala i do 
nově vzniklé mapy Moravy J. A. 
Komenského.

Překročíme 110 let. Ze zná-
mějších událostí následujícího 
období je rok 1734, kdy majitelka 
hodonínského panství hraběnka 
Marie Antonie Czoborová, velmi 

zbožná žena, dcera Jana Adama 
z Lichtensteina, dala postavit 
v Dolních Bojanovicích nový ba-
rokní kostel.

V roce 1754 byly založeny 
matriky sezdaných a zemřelých 
obyvatel obce, které byly předtím 
vedeny u hodonínské, čejkovické 
a mutěnické farnosti.

Jedna drobnější zpráva říká, že 
r. 1784 po protržení hráze rybníka 
byla zaplavena škola a následující 
den byl rybník úplně prázdný.

Drobná epizoda uvádí, že 
v r. 1804 žije v obci Antonín Petr-
želka, hrnčíř, který vyrábí hliněné 
nádobí na hrnčířském kruhu.

Z dnešního hlediska se uvádí 
jedna velmi zajímavá zpráva, že 
23. ledna 1884 se několik zdej-
ších rodin odstěhovalo do Ruska.

V roce 1894 vznikla v silně 
poněmčeném Hodoníně Česká 
reálka z podpory Matice hodon-
ské. Škola měla svoji pobočku 
i v Dolních Bojanovicích.

Dne 26. července 1904 byl 
vysvěcen první novokněz z Dolních 
Bojanovic P. Martin Červenka, 
který působil ve Slavonicích, kde 
v r. 1934 ve věku 55 let zemřel a je 
tam i pochován.

Nyní tedy již nastalo století 20., 
jehož část jsme mnozí z nás prožili. 
V jeho prvé čtvrtině v r. 1914 po sa-
rajevském atentátu vypukla krvavá 
první světová válka, do níž muselo 
odejít i z naší obce 557 mužů, 
z nichž se jich 66 již nevrátilo, což 
připomíná i pomník padlých.

Poslední letopočet uvedu, že 
v r. 1924 byl založen tělovýchovný 
spolek Sokol a postupně po roz-
padu Rakouska-Uherska vznikla 
Československá, dále Česká re-
publika, ale to již není předmětem 
tohoto výčtu.

Dnes již máme za sebou vpod-

statě první čtvrtinu moderního 
21. století, kdy se snažíme vyrov-
nat s nejvyspělejšími vymoženost-
mi lidstva. Tento stručný a bodový 
přehled měl jen připomenout to, 
co prožívali naši předkové a je-
jich reálie, se kterými se museli 
vyrovnávat. Jistě jsem nevyčerpal 
všechno, ale každý ze čtenářů si 
může doplnit ještě svou jubilejní 
čtyřku.

Dolní Bojanovice, 
dne 20. srpna 2024

MgA. Karel Bohůn

Zdroj těchto letopočtů jsem čer-
pal převážně z publikace Dolní 
Bojanovice autorů Jiřího Pajera 
a kolektivu z r. 2016.

Heyssigův kříž
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Na radnici před 100 lety
3. Přijato dle návrhu 
J. Salajky by se ve ve-
řejné dražbě pronajaly 
přípřehy různo, a sice: 
a) do Hodonína a okol-
ních vesnic b) přípřehy 
v obci c) Odvezení sena 
a otavy. Za přípřeh do 
Hodonína a okolních 
vesnic určena nejvyš-
ší cena 1 zl 60, v obci 
80 kr. a za odvezení 
sena a otavy 15 zl.

4. Usneseno jemu vy-
pachtované pole Štěp-
ničky zdarma ponechati 
jako příspěvek na toho 
sirotka.

5. K odstavci 5 určeno 
dřívějšímu nájemníkovi 
J. Vymyslickému ozná-
mit, že se tento kus pole 
má vymořit a do pronáj- 
mu dáti znova. Když by 
však J. Vymyslický dále 
nechtěl být nájemníkem, 
dá se toto pole do ve-
řejné dražby.

6. K odstavci 6 místní 
školní rada zpravuje, že 
se usnesla 16 lavic no-
vých dělat nechati, pak 
2 tabule nové, kamna 
zakoupit, schody ve sta-
ré školní budově opra-
vit se zábradlím a mří-
žemi do jednoho okna 
opatřit a celou školu 
obomítat. Zároveň kříž 
železný, obraz Jeho Ve-
ličenstva do nové učír-
ny zaopatřit, též stůl. 
Obecní zastupitelstvo 

usnesení jednohlasně 
schvaluje. Lavice mají 
se nechati pro nejnižší 
třídu dělati.

7. K odstavci 7. Předsta-
vený obce oznamuje, že 
do okresní pokladnice 
školní zapotřebí 263 zl. 
Aby se peníze dostaly 
usneseno, by se necha-
lo vyhlásit, že kdo do 
neděle 29 t.m. nezapla-
tí obecní povinnost za 
nájemné, budou se tyto 
polnosti znovu v úterý 
pronajímati. Dále se 
má vyhlásit, by každý 
školní plat na dluhu-
jící půl roku zapravil. 
Zvolený byl co vybíratel 
školního platu Červen-
ka Anton, který tento 
úřad na se přijímá. Dále 
má býti vyzván dřívější 
vybíratel školního pla-
tu, by účty složil.
Dítkám se zakazu-

je veřejné místnosti 
tančírny navštěvovati 
a obec obcházeti, jak 
obecní představenstvo, 
tak místní školní rada 
se této důležité věci 
bude řádně ujímati.
Dávka domkářů 40 kr. 

odpadá na přípřehy, 
usedlí nevybírají. 
Usneseno obecnímu pí-

saři 25 zl. ročně za 
práce přibylé přidati.
Protokol uzavřen, čten 

a podepsán. 

Stanislav Doležal

Protokol založen při sezení ob. 
výboru ze dne 22. května 1901 za 
přítomnosti níže podepsaných.

K uradění:
1. S e p s á n í  d o b y t -

ka ohledně platby 
a může-li se pásti na 
straních soukromě 

2. Ustanovení dne, kdy se 
má obecní písek/hlina 
pronajati

3. Přípřehy 
4. Jaká se má dáti vý-

živa J. Poláškovi na 
osiřelé po J. Poláško-
vi

5. Pronajmutí díla u Vazu
6. Podání zprávy místní 

školní rady …… na 
nářadí a jiné věci ve 
4. učírně

7. Volné návrhy

1. Usneseno tento sepsa-
ti a voleni byli k tomu-
to zapsání, podle Bílka 
Jana návrhu: Salajka 
Jan, Fatěna Petr, Koliba 
Fr., Blaha Fr., Pospí-
šil Eduard, Bílek Jan. 
Dále usneseno, by se 
zakázalo pást soukro-
mě na mezách, straních 
a též trávu žat mezi 
vinohrady pod pokutou. 
Tento zákaz má se též 
v Poddvorovsku vyhlá-
siti.

2. Určeno, že se ve ve-
řejné dražbě na rok má 
hlina/písek v úterý  
31. května pronajati 
a toto veřejně vyhlásiti.

Není to rouhání se, říká Michael Purmenský, 
který kreslí komiks podle Remarqua

Začal vinařskými 
etiketami, pokračuje 
nečekaným směrem. 
Komiksovými 
adaptacemi literárních 
děl světoznámých 
autorů. Grafik Michael 
Purmenský z Dolních 
Bojanovic se nebojí 
zachytit Na západní 
frontě klid Ericha Maria 
Remarqua, zpracovává 
i biografii Quentina 
Tarantina.

Remarquovo dílo se odehrává 
v terénu, který je pro vás 
dobře známý. Jste fandou 
vojenské historie, že?
Ano, začalo to už v dětství, klasic-
ky Římany a rytíři, dál jsem kráčel 
přes středověk až po světové 
války. Je to taková forma hrůzné 
fascinace. Tím, co si ti chlapi mu-
seli prožít. Pomáhá mi to uchopit 
svůj vlastní věk a vděk za to, 
v jaké době žijeme. Že nemusíme 
prožívat to, co naši předci.

Jen pro představu, jako obecní 
kulturní referent z archivu dobře 
vím, že jen v naší dědině, která 
v té době měla necelých 600 po-
pisných čísel, se po první světové 
válce domů nevrátilo sedmdesát 
kluků. Tady tehdy nežil nikdo, 
koho by se to nedotklo, koho by 
to nějakým způsobem nezasáhlo.

Skvěle to obsáhl právě 
Remarque v knize Na západní 
frontě klid.
Když mně vydavatel Tomáš Krejčí 
nabídl několik témat ke komik-
sovému zpracování a objevil se 
mezi nimi tento titul, neváhal 

jsem. Remarque nese strašně 
silné a nadčasové poselství.

Ale on svou dobu a náladu 
popsal ve čtrnácti kapitolách. 
S kolika stránkami počítáte 
vy?
Scénář mi opět píše Dalibor 
Vácha, u kterého už jsem věděl, 
že umí opravdu dobře připravit 
podklady. Mluvili jsme o tom, 
že narvat to do stovky stran 
by byla škoda. Počítáme tedy 
s dílem o rozsahu zhruba 120 až 
130 stran.

Není toto vaše oblékání vážné 
beletrie do komiksových šatů 
rouhání se?
Budeme trochu odlišně pra -
covat s vyobrazením a nepů -
jdeme úplně chronologicky. 
Příběh však zcela jistě nebu -
deme deformovat. Možná jen 
bude ve výsledku víc protivá -
lečný, než Remarque zamýšlel. 
Komiks tu atmosféru vykreslí 
jinak než kniha. Chceme, aby 
každá stránka byla uměleckým 
dílem.
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Když komiks zhlédnu, 
budu připraven na maturitu 
z češtiny?
Pojmeme to trochu po svém, ale 
základní osa příběhu a důležité 
postavy tam samozřejmě zůsta-
nou. Nebude to jako z Netflixu. 
Zvládneme to převyprávět tak, 
aby nic důležitého nechybělo.

Puristům klasické literatury 
to tedy neudělá další vrásky 
na čele?
Lidé, jimž bude komiks připadat 
jako něco infantilního, budou asi 
vždycky. Budou v tom vidět něco, 
co je určené dětem. S tím však 

nic neuděláme a pro ně to ne-
kreslíme. Těm ostatním můžeme 
ukázat to, co jim nenabídne ani 
film. Velkolepé scenérie. A čas, 
aby si jimi mohli mezi stránkami 
projít, popřemýšlet. Pomocí ob-
razu dokážeme tu scénu zmrazit. 
Stránka před čtenářem nikam 
neuteče, může jí věnovat, kolik 
času potřebuje.

Když už jsme zmínili školu, 
co jste měl, prosím, 
z češtiny?
V gramatice chyby z nepozor-
nosti, trpěl jsem ve slohu. Takže 
jsem lavíroval mezi jedničkou až 

trojkou. Literatura mě však bavila, 
tíhl jsem k ní nad rámec povinné 
četby. Taky jsme měli skvělého 
učitele, pana Bílka. Ponechával 
nám v rámci předmaturitní pří-
pravy velkou volnost. V grafice 
jsme zase připravovali návrhy 
knižních obálek, já si tehdy vybral 
světovou literaturu.

Ptal jsem se proto, abych 
vyzvěděl, jaké měla vaše 
cesta ke komiksovým 
adaptacím klasiků 
předznamenání.
Byl to opravdu velký skok! Já se 
chtěl po škole postavit na vlastní 

nohy, být nezávislý a tak. Skončil 
jsem v malé jihomoravské reklam-
ní agentuře, kde jsem dělal snad 
úplně všechno. Od vizitek přes trič-
ka, polepy na auta až po billboard.

To bylo tak pestré, že to mohlo 
být zábavné, ne?
Ano, ale okouká se to. Regionální 
vinařské etikety úplně objevné 
nejsou, stolařství pana Františka 
nepotřebuje zásadní průlomový 
branding. A když za vámi přijde 
předseda mysliveckého sdružení, 
že potřebuje plakát na myslivecký 
bál? Je vám předem jasné, že tam 
musí být snítka z borovice, ideál-
ně ještě svatý Hubert s jelenem 
a celé to musí hrát do zelené.

Ale otřel jste se o grafiku.
Ano, odešel jsem odtamtud bo-
hatší o zkušenosti, jako dělník 
grafiky. A našel si místo od grafiky 
trochu v závětří, coby kulturní 
referent v Dolních Bojanovicích. 
Tam jsem se dostal k vážnějším 
i zajímavějším věcem, občas 
jsem si něco nakreslil a nějakou 
náhodou pak došlo i k tomu, že 
jsem pro jedno malé vydavatel-
ství navrhl knižní obálku, která se 
ujala. Pak se objevily ilustrace pro 
dětské knížky, to mě moc bavilo.

A pak už nastoupil komiks?
Prvním nakousnutím komiksové 
tvorby byla obálka a sazba pro sbír-
ku povídek pro bojující Ukrajinu, 
Nevzdáme se. U toho jsem se po-
tkal s autorem Daliborem Váchou 
a v naší spolupráci vznikly dost ne-
smělé zkušební stránky komiksu.

Dnes vás najdeme též při práci 
na komiksové adaptaci života 
Quentina Tarantina. To již 
nezní moc nesměle.
Další velká náhoda. Ilustrátorka, 
která měla ono téma zpracovat, 
zakázku na poslední chvíli odřek-

la. Projekt byl už rozjetý, práva k vy-
dání koupená. Objevilo se to jako 
příležitost, byla škoda to aspoň 
nezkusit. Britské nakladatelství 
Palazzo Editions, pro které naše 
studio Wildcat Motions in pictures 
komiks vyrábí, si ode mě nechalo 
poslat obálku a pár stránek. Vzal 
jsem si volno a pustil se do toho. 
Reakce byly poměrně nadšené, 
takže jsem tu zakázku získal já 
a začal jsem na ní pracovat.

Kdy to bude hotové?
Nějaký čas do termínu odevzdání 
ještě zbývá, ale už jsem se pře-
houpl do poslední třetiny. Jedna 

stránka je záležitost přibližně osmi 
až šestnácti hodin, ale já u toho ješ-
tě chodím do práce a samozřejmě 
se musím věnovat i ženě a dítěti. 
Navíc čekáme další přírůstek do ro-
diny. Čas malovat stovku černochů 
v kině, kde byl Tarantino jako kluk 
na brigádě, se tak hledá o něco hůř. 
Reálně proto dělám jednu stránku 
za dva až tři dny, po večerech.

Spousta práce, jistě. 
Ale zeptám se trochu 
provokativně, je podle vás 
komiks též uměním?
Věřím, že ano. Stejně jako obraz 
v galerii je komplexním dílem. 
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Vyžaduje umělecké cítění a as-
poň trochu talentu. Je to sice jiné 
médium, ale v zásadě si myslím, 
že se to srovnat dá.

to však tak, že ve finále je tablet 
pořád jenom lepší lopata. Člověk 
pořád musí umět kopat, aby tu 
jámu udělal… Je to podobné, 
jako kdybychom se ptali, kdo ze 
současných spisovatelů ještě 
píše na stroji anebo v ruce.

A je takový komiks vytvořený 
na tabletu pořád ještě 
uměním?
Umění to je, i když už tvůrce nesto-
jí před rámem obrazu s paletou. 
Člověk, který ho vytváří, musí 
umět kreslit. Tablet a grafické pro-
gramy mu sice usnadňují práci, 
ale tvůrce pořád musí vědět, jakou 
to má mít kompozici, barvy, aby to 
celé ladilo. A to za něj žádný pro-
gram neudělá. Umělá inteligence 
to jednou umět možná bude.

Jako byste mi četl poznámky. 
Je umělá inteligence zhoubou 
umění?
Určitě to není nepřítel. A může 
být i docela dobrý partner. Zá-
leží samozřejmě na tom, jak 
to lidi uchopí. Věřím, že umělá 
inteligence pomůže lidem, kteří 
například nemají prostředky. 
Dokážu si představit, že si nad- 
šený mladý režisér dokáže vy-
generovat trailer, který ukáže 
producentovi a řekne: „Takhle 
to mám vymyšlené.“ Umělá in-
teligence může pomoci „nacítit 
se“ na tu správnou vlnu, přiblížit 
se tomu, co skutečně chceme 
vidět. Klasické umění to neza-
hubí. Pokud chcete mít vlastní 
portrét v pastelu nebo tužce, je 
to strojem nenahraditelné. Já ji 
používám pro rešerše. Mně by to 
přes vyhledávače trvalo hodiny, 
ona to dokáže za minutu.

Rešerše ke komiksům jsou 
opravdu taková dřina?
Když jsem připravoval podkla-
dy pro komiksové zpracování 

životopisu Quentina Tarantina, 
začínal jsem popisem jeho pří-
běhu v roce 1962. Člověk musí 
vysledovat, jak se lidé oblékali, 
jak vypadaly ulice a jaké plakáty 
visely na zdech. Není to sice tak 
přísná disciplína jako dobový 
film, nedělám dokument. Ale 
nechci do záběru zaparkovat vůz, 
který tehdy ještě nejezdil.

Když pracuji s historikem Dali-
borem Váchou na komiksu z prv-
ních dní roku 1938, musím vědět, 
jak vypadaly uniformy. A bunkry, 
kdyby byly dokončené. V tomto 
případě je to sice alternativní 
historie, zamyšlení nad tím, co 
kdybychom se přeci jen bránili… 
Ale v těchto aspektech je třeba 
být realitě věrný.

Tarantinův životopis je 
poměrně jasně definované 
téma, Na západní frontě 
vychází rovnou z knihy. Neláká 
vás vlastní téma?
Nad několika přemýšlím. Zaujal 
mě například příběh židovské 
holčičky Stelly, kterou v jejích 
třinácti letech deportovali do 
Terezína a následně do Osvětimi. 
Bylo by to o její rodině, ale přene-
seně vlastně o všech židovských 
rodinách v Dolních Bojanovicích. 
Rovněž příběh staříka Čajky, kte-
rý nikdy nevytáhl paty dál než do 
Brna, a pak přišla válka. A on se 
po ní najednou vrátil do republiky 
přes Vladivostok, Japonsko, San 
Francisko a Hamburk. Možná 
zpracuji příběh rodiny Dřevě -
ných, kteří odtud za ekonomické 
krize v šestadvacátém roce emi-
grovali do Kanady. Cestovali tam 
měsíc. Jsou to lokální příběhy, 
které budou zajímat asi jenom 
lidi z naší vesnice nebo spjaté 
s regionem. Do naší historie se 
však vepsaly.

Autor: Radomír Dohnal, Mafra 

Pracujete ještě v analogovém 
formátu, tužkou a barvami, 
nebo už sázíte na digitální 
techniku?
Dělám na tabletu. Ne že bych 
vyloženě musel, ale v podstatě je 
i vzhledem k časové náročnosti 
a termínům žádané, aby se dílo 
odevzdávalo v digitální podobě. 
Snáze se s ním pak dál pracuje. 
V počítači si to mohu rozsekat 
do jednotlivých vrstev, upravovat 
jen potřebné části. Nemusím 
překreslovat celou stránku jen 
proto, že se na ní někomu nelíbí 
jeden obrázek.

Takže digitální technologie 
už v branži kreslířů komiksů 
jednoznačně vede?
Poctiví dělníci komiksu, kteří 
pořád kreslí ručně pastelkami 
a barvami, stále jsou, například 
Honza Štěpánek. Ale už jich není 
moc. Taky ta cena potom! I když 
to vypadá krásně, ne každý klient 
ji chce akceptovat. Takže digitál-
ní technologie teď vedou. Beru 

Mamičko, babičko, budů hody. Chcu jít v kroji, 
ale teda ty kasanice... To je náročné...

Zlomenú kasanicu nahradil vále-
ček, třeba na šňůrce omotaný ručník, 
který je pořádně stažený nití tak, aby 
držel tvar. Na něj se uvazovala první, 
nejvíc vytvrzená kasanica a postup-
ně se opět skládaly další. Váleček 
pod kasanice může být z různých 
materiálů, třeba kousek „molitanu“.

Další druh kasancu je velmi silně 
naškrobená krátká kasanička a k ní 

Kasanice čtyři, nebo šest? Kasanec tlačí. Potřebuju 
ho vůbec? A lidé říkajú, že už tych sukní mám moc, že 
sú dlúhé, potom zas krátké, že nemám sedlo (co su 
kůň?) a mám to jak patyzon...

Kasanice a počet sukní a hlavně: 
kasanec, nebo podkasák? To je 
věčné téma a díky za to. Cílem ná-
sledujících řádků je nadhodit, jak by 
to mohlo, a občas i mělo, vypadat 
a kam je dobré směřovat, a ne že 
„tak to je a jinak to nebude“.

Tvar sukní je to, co podlužácký 
kroj nejvíce tvaruje a typizuje. Zákla-
dem je správné naškrobení kasanic 
a kasancu. Na rozdíl od většiny 
Kyjovska nebo Hanáckého Slovác-
ka, kde se do tvrda žehlí kasanice 
a skládají až k límci (teda tam, kde 
límec kasanice je a není spodnička 
navázaná na šňůrce), na Podluží by 
měla být kasanice asi na tři prsty 
vzdálenosti od lémca  měkká nebo 
alespoň nenaskládaná. Když je totiž 
kasanica vytvrzená a naskládaná až 
k lémci, už jen velmi špatně se tvoří, 
pro náš region tvarově typické, 
vzadu zalomení sukní, tak trochu do 
tulipánku. Většina z nás si nechává 
škrobit kasanice a jsme rády, že 
nám je vůbec někdo nachystá. Za 
to velký dík, ale i tak bychom na 
správný způsob škrobení měly brát 
co největší zřetel.

Požadovanou siluetu sukní tvoří 
hlavně kasanec. Jeho podoba se 
za posledních minimálně 20 let 
hodně proměnila, ale účel je stejný 
– vzadu tvoří „sedlo“, vpředu nic. 
Jako kasanec, tedy pro vytvoření 
typického zalomení, se používala 
starší, už „vybúchaná“ kasanica. 
Ta se navazovala vysoko, od lém-
ca postupně rolovala do válečku 
a pak znovu převázala/stáhla nad 
pasem. Na „zlomenú“ kasanicu se 

navazovala nejkratší, extra tvrdá 
kasanička – to byl kasanec. A pak 
už se navazovaly kasanice ostatní 
a ty se postupně stahovaly níž na 
pas dívky – to bylo modřin.

Poskládané kasaniceOblékání kasancu

Oblékání opasku
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zvrchu přišitá ještě menší kasanič-
ka. Tento typ kasanca mívá přišité 
i plátěné šráky. Následně skládané 
kasanice pak mají rozloženou váhu 
přes ramena, a tím není celá váha 
kasanic nesena jen v pase.

Místo něčeho, co nazýváme 
kasancem nebo podkasákem, bývá 
například pás molitanu obšitého 
plátnem s plátěnými šráky přes 
ramena. Tento pás/opasek se 
stahuje čtyřmi šňůrkami, a když je 
dostatečně široký,  už není potřeba 
pro správný tvar sukní dávat kasa-
nec, ale je možné kasanice vázat 
přímo na molitanový pás.

Dolní Bojanovice jsou téměř 
poslední obcí severního Podluží. 
Vedle jsou Mutěnice, které jsou 
na hranicích regionů Podluží, 
Kyjovska a Hanáckého Slovácka, 
i proto část děvčat v Mutěnicích 
obléká jiný kroj než podlužácký. 
Další sousední obec je Starý 
a Nový Poddvorov, kroje tam nosí 
podlužácké, některé zvyky však 
mají podobné už s Hanáckým 
Slováckem. Kdyby se vedle sebe 
postavila krojovaná děvčata z Bo-
janovic, Lanžhota a třeba Břeclavi, 
i když jsou všechny z Podluží, va-
rianty kroje by byly dost rozdílné. 
Postupně se krojové varianty mezi 
severním a jižním Podlužím stírají, 
což je škoda, a právě délka a šířka 
sukní je tím výraznějším znakem, 
který nás specifikuje. U nás „na 
severu“ máme sukně malinko del-
ší. Když si dívka klekne, sukně by 
měly být po zem. V Bojanovicích 
nosíme vždy černé punčochy 
a počet kasanic je max. 6 (a to 
už je trošku moc). Není běžné, 
že by nám byly vidět čipky z horní 
kasanice, ale naopak, oblečená 
sukně by měla být ve stejné délce 
jako kasanice (ani kratší a určitě ne 
delší sukňa než kasanice) a také 
máme větší fěrtochy, ale užší čipky 
na nich. Drobných rozdílů mezi 
krojem severního a jižního Podluží 

je víc, proto je vždy dobré nahlásit 
švadlence, odkud dívka pochází, 
abychom si každý drželi to svoje.

Kasanec, podkasák, počet kasa-
nic – nic z toho není „must be“, na 
čem ale záleží, je to, kdo kroj ob-
léká. Menší drobná dívka kasanec 
potřebovat bude, ale určitě jí také 
budou stačit 4 až 5 kasanic. Dívka 
s tvarem těla přesýpacích hodin 
určitě velký kasanec nepotřebuje, 
sukně budou lépe vypadat polože-
né na malém podkasáku nebo na 
žádném. Vysoká štíhlá dívka může 
mít kasanec i šest kasanic. 

Nejdůležitější je tedy respektovat 
proporce toho, kdo v kroji půjde, 
a ne to, co je zažitým, i když třeba 
nefunkčním pravidlem nebo to tak 
nosí „súseda“. A drobná vychytáv-
ka, kterou téměř každá dívka použí-
vá – kasanice dobře drží, když jsou 
k sobě sepnuté v lémci spínacím 
špendlíkem. Na úplný závěr vázání 
kasanic, sukně a fěrtochu se vše 
stáhne opaskem, který je potřeba 
zároveň stahovat „dúle“ tak, aby si 
všechny sukně dobře sedly a dívka 
neměla „vysoké sraní“, sukně jak 
páv. Opasek je plátnem obšitý tvrdý 
pás – papírová lepenka nebo třeba 
kus „gumolitu“. 

Hody už klepú na dveřa, všady 
sa uklúzá, zametá, koláče a bur-
čák voňá dědinú, všecek škrob už 
je vykúpený aj z okolních dědin. 
Eště zbývá sidolem přetřít pod-
kůvky/sekavice a přežehlit sukně. 
Na nedělu sa dycky nosívaly tmavé 
syté barvy, protože tmavá barva 
byla barvú najsvátečnější a naj-
pěknější je na ní vidět nažehlený 
fěrtoch. K pondělku sa víc hoďá 
sukně z látek tenčích a světlejší 
barvy.

Verzí kasanců, podkasáků a vy-
chytávek „jak na sukně“ je hodně. 
Máš tú svoju? Poděl sa o tipy a triky, 
třeba přes FB.

Kateřina Chrančeková Zarážání hory

KRÁTKÉ I DELŠÍ ZPRÁVY
Letní kino
Letní kino, které obecní úřad po-
řádá ve spolupráci s SK Dolní Bo-
janovice, se letos konalo od 13. 
do 17. srpna. Tak jako v minulém 
roce mohli o výběru filmu hlasovat 
sami návštěvníci pomocí ankety 
na facebookové stránce události. 
Festivalu kralovaly české filmy a ko-
medie, z nichž divácky nejúspěšnější 
Zápisník alkoholičky navštívilo přes 
200 diváků. Obdobně tomu bylo 
i u sobotní animované pohádky pro 
děti Ptáci stěhováci. Děkujeme všem 
návštěvníkům za zájem, díky které-
mu je možné kino pořádat. Poděko-
vání patří také sponzorům, kteří akci 
podpořili prostřednictvím inzerce 
před jednotlivými představeními.

Zarážání hory
Zarážání hory se konalo „Pod Oře-
chy“ v neděli 25. srpna. V 16 hodin 
začala za doprovodu cimbálové 
muziky Lašár samotná ceremonie 
zaražení hory. Horu ozdobenou 
kyticí lučního kvítí a lahví vína z loň-
ské úrody hotaři „zasadili“ do země 
a okolo ní jednotliví vinaři zatloukli 
kolky s názvy viničních tratí. Samo-
zřejmě nechyběla ani modlitba za 
zemřelé vinaře a vinařky. Akce pak 
pokračovala do večerních hodin, 
kdy mohli návštěvníci ochutnat 
z nabídky vín bojanovských vinařů 
při poslechu cimbálové muziky.

Ukončení prázdnin
Druhý ročník akce Ukončení 
prázdnin na trampské osadě Sa-
motáři proběhl v sobotu 7. září. Akce 
začala ve 14 hodin programem 
plným her, které připravili kamarádi 
z trampské osady. Tématem byla 
zlatá horečka, rýžování a hledání 
zlata a pokladu. Všechny děti sou-
těžily v disciplínách jako střelba ze 
vzduchovky, luku či praku, v jízdě 

Molitanový pás 

Kasanec

Válec kasanec
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Ukončení prázdnin

na koni nebo dalších tematických 
soutěžích. Samy si pak mohly za vy-
soutěžené dublony vybrat některou 
z mnoha cen, které pro děti připravili 
sponzoři z obecního úřadu a Mažo-
retek Hodonín. K občerstvení si děti 
i dospělí mohli dát limonádu, pivo 
a na jídlo špekáčky, klobásy nebo 
výborný guláš připravený myslivec-
kým sdružením Stupava. K večeru 
dětské účastníky postupně vystří-
dali místní muzikanti, kteří ještě 
dlouho hráli u táborového ohně. 
Poděkování patří všem, kteří se na 
akci podíleli, ať už to byli samotní 
trampové, kteří připravili program, 
nebo obecní zaměstnanci, kteří 
pomohli akci zabezpečit po technic-
ké stránce, a všem členům spolků, 
kteří pro děti připravili program.

Redakční rada

Bojanovské noční sklepy
Akce zač ína la v 18 hodin 

a návštěvníci mohli začít degus- 
tovat na základě zakoupené-
ho lístku z předprodeje nebo 
přímo u jedné ze tří pokladen. 

SPOLKY

Poslední srpnová 
sobota patřila tady u nás 
v Dolních Bojanovicích 
prvnímu ročníku 
Bojanovských nočních 
sklepů.

Již delší čas jsme ve spolku uva-
žovali o tom, že bychom kromě 
otevřených sklepů na konci jara 
chtěli uspořádat podobnou akci 
stejného zaměření; v jiném termínu 
a trochu s jinou formou podávání 
vín.

Můžeme teď s radostí konstato-
vat, že podávat vína přímo ve skle-
pech, nechat návštěvníky „bloudit“ 
za příjemné noční atmosféry míst-
ních sklepů a to vše v termínu na 
konci prázdnin se ukázalo jako 
výborná volba. 

Obzvláště letos, kdy byl konec 
srpna abnormálně horký, a to 
včetně velmi teplých nocí, přišlo 
osvěžení v bojanovském vinném 
podzemí náramně vhod.

Naše obec používá ke komunikaci se svými občany moderní nástroj
MUNIPOLIS. Díky tomu vás můžeme informovat o všem důležitém přímo
do vašich telefonů. Nemá však používání i nějaká negativa? Zeptali jsme
se starosty obce, pana Tomáše Makudery.

MUNIPOLIS
se obávat nemusíte

Stáhněte si aplikaci
MUNIPOLIS

Pane starosto, co MUNIPOLIS
našim občanům nabízí?
Je to především možnost být kdykoliv
a kdekoliv rychle informován o
všem, co se u nás děje. Tyto zprávy
jdou přímo od obce, takže odpadá
nebezpečí šíření nepodložených či
dokonce lživých informací. Navíc
mají občané možnost se k řadě věcí
vyjádřit, například formou dotazů
nebo odesláním svého podnětu.

Nehrozí nebezpečí zneužití
osobních údajů?
V žádném případě. Kontakty na naše
občany jsou pouze u nás na obecním
úřadě a pouze nám dává občan
souhlas s jejich využitím. Právě pro
tuto bezpečnost jsme MUNIPOLIS
zvolili – jejich služby využívá přes 800
tisíc lidí. Vše je v souladu s GDPR a není
čeho se obávat.

A co sledování polohy přes
mobilní telefon?
To si každý majitel mobilu samozřejmě
nastavuje sám – aplikace MUNIPOLIS
nemůže bez svolení žádné údaje o

poloze získávat. Tato možnost je však
velmi přínosná pro hlášení podnětů
a závad. Například někde objevíte
černou skládku, v aplikaci ji vyfotíte,
povolíte sdílení polohy a my přesně
víme, kde se nepořádek nachází
a můžeme ho odklidit.

Není používání aplikace příliš
složité pro seniory?
Vůbec ne. MUNIPOLIS je intuitivní
a lehce ovladatelná i pro příslušníky
starší generace, které se s technikou
třeba moc nerozumí. Víme, že řada

z nich MUNIPOLIS používá a možnost
dozvědět se důležité informace nebo
třeba zprávy o chystaných akcích velmi
oceňují. Systém je dokonce uzpůsoben
i pro slabozraké – podporuje například
rozesílání hlasových zpráv.

Není používání aplikace
MUNIPOLIS příliš drahé?
To v žádném případě. Pro všechny
občany je mobilní aplikace i následná
komunikace zcela zdarma.

Příklad hlášení do mobilu formou SMS



2024/3ZPRAVODAJ DOLNÍ BOJANOVICE 25

Dolní Bojanovice zavádí Munipolis

https://dolnibojanovice.munipolis.cz

Zvolte skupiny informací:

 Krizové informace  Chasa - mladí  Dobrovolníci
 Farnost  Nevidomí a slabozrací  Obecní knihovna
 Senioři  Zpravodaj

Pro platnost registrace je nutné podepsat souhlas se zpracováním osobních údajů na zadní straně tohoto registračního letáku.

Stáhněte si aplikaci 
MUNIPOLIS

Podnět bude zpracován příslušným 
pracovníkem úřadu a předán k řešení.
Děkujeme, že se aktivně zapojujete 
do občanského života.

Problém? Dejte 
nám o něm vědět
Víte o černé skládce, nepořádku, nebezpečí ve veřejném prostoru či 
poškozeném mobiliáři? V mobilní aplikaci MUNIPOLIS můžete snadno 
odeslat svůj podnět či nahlásit závadu ve vašem okolí. Jak na to?

Klikněte na ikonu fotoaparátu

Vyberte, kde chcete nahlásit podnět

Zvolte Přidat podnět 

Vyberte kategorii vašeho hlášení

Zadejte popis a pořiďte 
fotodokumentaci

Určete polohu ručně nebo automaticky

Odešlete svůj podnět

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

Chytrá komunikační síť

+
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Dětské soutěžní přehlídky na Podluží v roce 2024

Důležitou náplní činnosti 
svazku obcí Region 
Podluží je podpora tradic 
a folkloru v členských 
obcích. Mezi již tradiční 
aktivity tak patří 
každoroční pořádání 
dětských soutěžních 
přehlídek. Ani v letošním 
roce tomu nebylo jinak.

První letošní dětskou kulturní akcí 
byl XI. ročník dětské pěvecké sou-
těže Zpěváčci Podluží, která se 
uskutečnila 24. března ve Starém 
Poddvorově. 

Děti soutěžily ve třech katego-
riích a jimi interpretované lidové 
písně následně hodnotila čtyř-
členná odborná porota. I vzhledem 
ke stále rostoucí úrovni techniky 
přednesu mladých zpěváčků je pro 
porotu rok od roku těžší stanovit 
konečný výběr těch, kteří postoupí 
do dalších kol. Celým programem 
doprovázela CM Matěje Kůrečky.

V sobotu 20. dubna se uskuteč-
nil XVIII. ročník Přehlídky dět-
ských folklorních souborů na 
Podluží, tentokrát v Prušánkách. 
Letošní přehlídka byla nepostupo-
vá, a tak prioritou všech vystupu-
jících dětí bylo ukázat přítomným, 
co nového se od loňska za přispě-
ní svých vedoucích naučily. 

V neděli 12. května se uskuteč-
nila Přehlídka dětských verbířů 
na Podluží. XVI. ročník této pře-
hlídky se konal v obci Hlohovec. 
Všichni chlapci od počátku roku 
2024 navštěvovali pravidelně 
zkoušky, a své nejlepší doved-
nosti tak mohli předvést nejen 
divákům, ale také odborné porotě, 
která poté vybrala toho nejlepšího 
tanečníka verbuňku z každé kate-
gorie. Celý program doprovázela 
CM Matěje Kůrečky.

Děkujeme všem dětem za jejich 
připravenost a výkony a přejeme 
jim, aby v tomto krásném folklor-
ním zvyku i nadále pokračovaly, 
a objevovaly tak kouzlo našeho 
regionu. 

Marcela Jakubíčková
manažerka Regionu Podluží

Sklepy se pak uzavíraly úderem 
půlnoci.

I když se tento víkend v okolí 
konalo několik akcí typu otevře-
ných sklepů, naše Bojanovské 
noční sklepy navštívilo necelých 
300 návštěvníků, což je na první 
ročník velmi slušný počet. 

Všichni ocenili kromě výborných 
vín taky příjemnou, pohodovou 
atmosféru s možností si vína v klidu 
vychutnat a prohodit pár slov s da-
ným vinařem přímo v jeho sklepě.

Úspěch celé akce je pro nás sa-
mozřejmě závazek do budoucna. 

Druhý ročník už má svůj pevný 
termín. Bude to v sobotu 30. srpna 
2025 a my věříme, že kromě přes-
polních hostů uvítáme i vás domácí 
tak, jako tomu bylo i letos.

Za bojanovské vinaře
Pavel Líčeník – předseda spolku

Tento formulář slouží pouze k plné registraci do služby ke všem typům zpráv a proto vyžaduje i GDPR souhlas. Pokud máte zájem o registraci bez GPDR souhlasu,
která slouží pouze pro krizové zprávy a zprávy dle oprávněného zájmu správce údajů, použijte prosím elektronický registrační formulář na www.munipolis.cz.

Podmínky pro příjemce informací naleznete na adrese: www.munipolis.cz/obchodni-podminky-prijemci-informaci

Souhlas se zpracováním osobních údajů
Nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) 2016/679 (dále jen „Souhlas“)

Souhlas je udělován Správci údajů:
Obec Dolní Bojanovice, se sídlem Hlavní 383, Dolní Bojanovice, IČ 00284858

Kontaktní údaje pověřence pro ochranu osobních údajů:
Michael Purmenský, telefon: +420774881994, e-mail: kultura@dolnibojanovice.cz

Subjekt osobních údajů (dále jen „Subjekt údajů“) tímto uděluje Souhlas se zpracováním svých osobních údajů (dále jen „OÚ“) při
používání produktu MUNIPOLIS (www.munipolis.cz) dle rozsahu uvedeného níže.

Subjekt údajů může kdykoliv tento svůj Souhlas odvolat zasláním e-mailu/datové zprávy či písemně na adresu správce, případně
pomocí voleb v produktu MUNIPOLIS. Odvoláním Souhlasu není dotčena zákonnost zpracování vycházející z tohoto Souhlasu do
jeho odvolání. Odvolání Souhlasu může mít za následek nedostupnost služeb či zrušení Vašeho účtu v rámci produktu MUNIPOLIS.

Vaše práva, jakožto Subjektu údajů, a další informace o zpracování, naleznete v informaci o zpracování OÚ na webu správce údajů.
Souhlas (stejně jako jeho rozsah) je současně udělen pro společné správce, zpracovatele a příjemce OÚ uvedené na webu správce
údajů.

OÚ Subjektu údajů jsou zpracovávány automatizovaně i manuálně a mohou být zpřístupněny zaměstnancům správce údajů či
společného správce, pokud je to nezbytné k plnění jejich pracovních povinností, a dále zpracovatelům údajů, s nimiž má správce údajů
uzavřenu smlouvu o zpracování OÚ.

Rozsah Souhlasu je uveden v seznamu níže a pro účely zpracování OÚ jsou přiřazeny OÚ a příslušná Doba zpracování:

Účel zpracování

Správa požadavků subjektu údajů.
Potvrzení způsobilosti přístupu k produktu a obsahu.
Komunikace se subjektem údajů, sdělování zpráv a informací, které by mohly subjekt údajů zajímat.
Poskytování lokálních služeb, kulturních a sociálních potřeb dle uživatelské volby.

Doba zpracování
Po dobu aktivního účtu + 38měsíců**

Osobní údaje
Jméno; příjmení; e-mailová adresa; číslo mobilního telefonu; pohlaví; rok narození; název ulice, číslo popisné; název obce; token;
statusy požadavků; jazykové nastavení; typ zařízení mobilního telefonu; vztah ke Správci údajů, zájmové skupiny (oblasti); evidence
polohy (GPS, datum a čas); fotografie.

** Stanovení doby zpracování je popsáno v informaci o zpracování OÚ na webu správce údajů

Subjekt údajů dále prohlašuje, že Souhlas s uvedeným zpracováním uděluje bezplatně, svobodně.

V ________________________ DNE________________________

PODPIS SUBJEKTU ÚDAJŮ ________________________
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Rozsah Souhlasu je uveden v seznamu níže a pro účely zpracování OÚ jsou přiřazeny OÚ a příslušná Doba zpracování:
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Správa požadavků subjektu údajů.
Potvrzení způsobilosti přístupu k produktu a obsahu.
Komunikace se subjektem údajů, sdělování zpráv a informací, které by mohly subjekt údajů zajímat.
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květinového workshopu pod ve-
dením Bětky Vraňanové. Naučila 
jsem se spirálovou vazbu a dozvě-
děla jsem se, jak správně pečovat 
o řezané květiny. Workshop byl 
super, už se těším na další.“

Iveta Filípková: „Byla jsem nadše-
ná z přehlídky. Krásné holky, šikovní 
kluci, roztomilé děcka, můj velký 
obdiv mají i profesionální moderá-
torky a Jarka Halabrinová s Anež-
kou Herkovou. No a 4BAB s Mar-
tinem neměl chybu. Nejvíc mě na 
tom všem těší, že to jsou všechno 
lidi, které známe, každý z nich je na 
něco jiného šikovný. I třeba ta Jarka 
Košutková (Surmanová), která vy-
budovala s Radkem skvělé butiky. 
Pamatuji si ještě na jejich začátky, 
oba muselo stát velké úsilí, aby 
zbudovali to, co mají dnes… Vážím 
si jejich pracovitosti. A nesmím za-
pomenout ani na ten letošní bezva 
nápad s těma štrůdlama. Oceňuji 
na všech hlavně to, že jsou ochotni 
tomu svůj volný čas obětovat.“

Martina Šimková: „Štrůdle jsou 
moje oblíbené moučníky, a proto 
jsem je ráda přišla ochutnat. 
Všechny byly výborné. Výstava 
byla moc hezká, včetně úžasné-
ho zakončení módní přehlídkou. 
Už teď se těším na program, který 

Předvedl se hodonínský salón LaNovia

Na módní show nechyběli vtipní hostéNechyběly děti, tentokrát v oble-
čení VAŠIČKA Martiny Vašíčkové 
z Prušánek

zahrádkáři připraví zase na další 
ročník.“

Právě ochutnávka štrůdlů byla 
v letošním roce novinkou. Všem 
čtenářům Zpravodaje, kteří se 

„dočetli až sem“, nabízíme recept 
na vítězný prvorepublikový štrůdl, 
který upekla dlouholetá zahrádkář-
ka Irena Košutková.
Za zahrádkáře Andrea Červenková

Květiny, zahrádkáři a móda… Jak se to rýmuje? 
Zahrádkářské dny 
v Dolních Bojanovicích 
se letos konaly už 
po šestnácté. Obavy 
zahrádkářů, že díky 
horkému počasí, 
které celou úrodu 
urychlilo, nebude na 
výstavě co ukazovat, se 
ukázaly jako zbytečné. 
Díky dárcům z řad 
občanů a kreativitě 
členů spolku byl sál 
opět reprezentativně 
vyzdobený a voněl 
čerstvými květinami, 
ovocem a zeleninou.

Zahrádkářský svaz se každoročně 
snaží program výstavy zatraktivnit. 
Aktuální ročník tak kromě již zmí-
něné výstavy nabídl:
 Soutěže pro děti, které bě-

hem soboty a neděle zajistila 
dlouholetá zahrádkářka Karla 
Michalovičová a manželé Iveta 
a Mirek Vachůnovi.

 Květinový workshop vázání 
kytice s Bětkou Vraňanovou, 
která poradila, jak využít květiny 
ze zahrádky či louky.

 Ochutnávku domácích štrůdlů.
 Módní show pokračovala letos 

jedenáctým ročníkem. 

Děkovat všem, kdo se podíleli na 
kterékoliv části programu Zahrád-
kářský dnů, by vydalo na seznam 
čítající více než 70 jmen! Zdá se 
vám toto číslo neuvěřitelné? Máte-
-li chuť a energii, přijďte mezi nás. 
Zákulisí Zahrádkářských dnů si 
vyzkoušíte doslova na vlastní kůži.

Jak se účastníkům Zahrádkář-
ských dnů akce líbila? Zeptali jsme se.

Erika Trávníková: „V sobotu jsem 
se spolu s mamkou zúčastnila Majitelka TOSCANA store radila se stylingem

Zahrádkářské dny pokračovaly 16. ročníkem

Na akci vystoupil 4BAB s doprovodem Martina Nováka
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Orelský Letní KEMP

Orelský příměstský tábor na Orlovně 
2024

Letošní Letní KEMP 
se uskutečnil tradičně 
v krásném prostředí 
Vísek u Letovic. Na děti 
čekal pestrý program 
na kouzelnické téma.

Druhý srpnový týden se 
na Orlovně v Dolních 
Bojanovicích konal 
orelský příměstský 
tábor, tentokráte 
s detektivní zápletkou. 
Hned první hra prověřila 
bojovnost a statečnost 
dětí, jelikož v lese 
narazily na hnízdo vos. 
I když nějaké to žihadlo 
padlo, odhodlání dětí 
bylo větší. Během celého 
týdne zažili táborníci 
množství her jak v lese, 
kolem Orlovny, ve 
školním areálu nebo 
i v ulicích Dolních 
Bojanovic.

Dopoledne si kouzelníci zahráli 
famfrpál a věnovali se výuce čar 
a kouzel. Odpoledne na ně pak 
čekala táborová hra. Ve volném 
čase měli vedoucí pro děti připra-
veno mnoho her a aktivit. Letoš-
ním favoritem byla jednoznačně 
vlajkovaná.  Nechyběl večerní 
táborák s ky tarou a zpíváním 
nebo noční hlídky a hlavně noční 
hra. Mimo tento čas jsme navští-
vili kouzelné jeskyně a Bradavice 
(hrad Bouzov).

S vedoucími jsme se snažili, aby 
si každý našel to své a v táboře 
panovala pozitivní nálada. To se, 
věřím, podařilo. Velký podíl na tom 
mají samotné děti, které se k sobě 
chovaly opravdu hezky, a tak tábor 
plynul v suprové náladě, až nás 
všechny překvapilo, že už je čas 
na odjezd domů. 

Chci ze srdce poděkovat všem 
vedoucím a paní kuchařce, kteří 
věnovali svůj volný čas a kempu 
odevzdali maximum. Hlavně díky 
tomu si děti odvezly mnoho krás-
ných zážitků. Nelze opomenout 
velký dík našim blízkým, rodinám 
a kamarádům, kteří nás už během 
přípravy všechny velmi podporova-
li. Bez nich bychom měli mnohem 
více starostí…

Termín Letního KEMPU 2025: 
9.–18. července 2025. Kapacita 
tábora je 24 dětí – kvůli lepšímu 
a osobnějšímu zážitku dětí. Při-
hlašování bude možné od ledna 
2025.

Vstupte do světa našeho tábo-
ra a navštivte Výstavu orelského 
Letního KEMPU, která se usku-
teční v neděli 20. října 2024 od 
15 do 18 hodin na Orlovně.

Za tým orelského Letního 
KEMPU

Jakub Košutek

Ve čtvrtek dokonce děti obdržely 
dopis od samotného Komtura 
EKKA, který jim dal šanci za jejich 
snažení se v pátrání po tajemstvích 
a pravdě nalézt templářský poklad. 
V pátek je tudíž čekalo dobrodruž-
ství v nedalekých Čejkovicích, kam 
všechny děti zvládly dojet na kole!

Musím všechny děti moc po-
chválit, úžasným způsobem mezi 
sebou rozdávaly radost, dokázaly 
si vzájemně pomoct a podpořit se 
a nic předem nevzdaly - krásný to 
poklad. Věřím, že jim to i nadále 
vydrží.

Děkuji všem, kteří neváhali 
obětovat svůj volný čas a pomohli 
s realizací příměstského tábora. 

Za celý tým orelského 
příměstského tábora

Jaroslav Straka

Těsto (3 nohavice)
1 vejce
8 lžic vlažného mléka
250 g másla
1 bal. prášku do pečiva
½ kostky  droždí
500 g polohrubé mouky
 citronová kůra
 šťáva z ½ citronu
 špetka soli
1 lžíce cukru 

Náplň
2 tvarohy
2 žloutky
 jablka promíchaná se 
 skořicovým cukrem 
 (lze použít i jablka 
 s hruškami)

Na potření – Irenin tip: máslo 
s rumem 
Na posypání: moučkový cukr

Prvorepublikový štrůdl od Ireny Košutkové
Postup
Ze surovin v robotu vypracujeme 
těsto, které po zpracování nechá-
me odpočívat 30 min. v lednici. 
Poté ho rozdělíme na tři části, 
rozválíme velké pláty, které vy-
plníme směsí tvarohu a jablky 
a překládáme (či balíme) závin tak, 
jak je obvyklé.

V případě, že máme jablka příliš 
kyselá, můžeme tvarohovo-jab-
lečnou směs dosladit (dle chuti). 
Zabalíme štrůdl a potíráme směsí 
másla a rumu.

Dobrou chuť!

FLOOOOORBALOVÁ sezóna začíná!

Pozvánka do kroužku BADMINTONU

Starší žáci (2010-2011)
Pondělí | Čtvrtek: 18.30–20.00

Dorostenci (2008-2009)
Pondělí | Čtvrtek: 19.30–20.30

Junioři (2006-2007)
Pondělí | Čtvrtek: 19.30–20.30

Prázdniny jsou za námi 
a my opět vzhlížíme 
k nové sportovní sezóně. 
Po postoupení dětí do 
starších kategorií se 
uvolnila místa, a tak rádi 
přivítáme nové zájemce 
o pohyb, sport a zábavu.

Už jedenáctým rokem začínají tréninky badmintonu! 
Jako obvykle první středu po hodech, kroužek je 
určen pro děti od třetí třídy.

Začínáme u předpřípravky (2018 
a starší), kde se na sportovní vý-
kony teprve připravujeme a učíme 
se. Náplní tréninků je především 
pohyb, hry, utužování kolektivu, 
společné aktivity a také seznáme-
ní se s florbalem. Občas jedeme 
na turnaj poměřit síly se stejně 
starými soupeři. Dále pokraču-
jeme v kategoriích elévů, mlad-
ších a starších žáků, dorostenců 
a mužů.

Tak se neboj, přijď mezi nás. 
Rádi tě uvítáme, klidně ti půjčíme 
florbalku na vyzkoušení a sám(a) 
zjistíš, jestli tě to bude bavit. Věří-
me, že ano. 

Těšíme se na každého!

Máme volná místa, proto mezi 
sebou rádi přivítáme nové spor-
tovce. Naučí se hrát badminton, 
poznají nové kamarády a užijí si 
srandu při různých hrách! Takže 
se na vás budeme těšit 2. října od 
15.15 v tělocvičně ZŠ.

V případě dotazů volejte nebo 
pište na tel.: 774 555 492.

Zuzka, Marian a Tomáš
trenéři 

Předpřípravka (2018–2019)
Pondělí | Čtvrtek: 16.00–17.00

Přípravka (2016-2017)
Pondělí | Čtvrtek: 16.00–17.00

Elévové (2014-2015)
Pondělí | Čtvrtek: 16.30–18.00

Mladší žáci (2012-2013)
Pondělí | Čtvrtek: 17.30–19.00
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SK Dolní Bojanovice
V době, kdy čtete 
tyto řádky, máme již 
větší část podzimních 
soutěží za sebou. Řada 
podstatných věcí se 
však odehrála ještě 
před samým startem 
nové sezóny. Tou 
nejpodstatnější bylo 
naše částečné spojení 
s SK Podlužanem 
Prušánky. 

Díky tomu můžou nyní fotbalisti 
všech věkových kategorií z naší 
obce hrát „doma“, a nemusí tak 
za svým koníčkem dojíždět do 
okolních klubů. Jedinými muž-
stvy, která nebudou sloučena, 
a zůstanou tedy pouze jako SK 
Dolní Bojanovice, budou muži 
a mladší přípravka. Během letní 
přípravy jsme nelenili také na pře-
stupovém trhu, kdy jsme získali 
do A-mužstva šest nových hráčů: 
Richard Gebauer, Jiř í Zhříval 
a Štěpán Winkler (všichni přišli 
z TJ Starý Poddvorov), Michal 
Bíza (SK Čejč), Vojtěch Salajka 
(TJ Velké Bílovice) a Tom Veselý 
(TJ TATRAN Rousínov). Letní pří-
pravu jsme si zpestřili pohárovým 
turnajem, který jsme již tradičně 
pořádali na našem hřišti. Zde 
jsme obsadili první místo. Dopo-
ledne bojovali o medaile také naši 
nejmenší, kteří se postupně utkali 
s vrstevníky z FC Čejkovice a FC 
Vracov. Za zmínku stojí také naše 
účinkování v Okresním i Krajském 
poháru. V prvním jmenovaném 
jsme vypadli již v předkole s re-
zervou FK Baník Dubňany až po 
penaltovém rozstřelu. V Krajském 
poháru jsme nejprve po vynika-
jícím výkonu porazili TJ Sokol 
Kostice (3:0), avšak následující 

soupeř, ambiciózní TJ Slavoj Ro-
hatec, byl již nad naše síly (0:9). 
Viditelná změna se odehrála také 
v našem areálu. Na jaře jsme 
osadili na své místo naši novou 
klubovnu, která je složena ze tří 
modulů. Do konce roku bychom 
měli dokončit výstavbu a úpravu 
terénu a celou stavbu zkolau-
dovat. Následně bychom celý 
objekt chtěli využívat také k pořá-

dání akcí pod hlavičkou SK Dolní 
Bojanovice. Budeme rádi, když 
za námi na hřiště zavítáte ať už 
během fotbalových utkání mužů, 
starších žáků, ale především pak 
během utkání mladší přípravky 
a sami se přesvědčíte, jakou mají 
děti radost ze sportu.

Za SK Dolní Bojanovice 
Jan Bílík

Účastníci turnaje mladších připravek v Dolních Bojanovicích

Vítězné mužstvo pohárového turnaje 2024

Letní stanový tábor 2024
Letos bylo dětí oproti 
dřívějším rokům 
méně, ale to vedoucí 
nijak neodradilo od 
toho, aby připravili 
nezapomenutelný tábor.

Děti ještě před začátkem tábora 
obdržely dopis s pozváním na mís-
to odjezdu… Nástupiště 9 a ¾... 
Díky tomu mohli všichni s jistotou 
poznat téma letošního tábora 
„Harry Potter“.

Po příjezdu rozdělil Moudrý klo-
bouk děti do čtyř kolejí: Veverus, 
Wingardium, Leviosa a Draconi-
dor. Každá kolej měla svého hlav-
ního stálého vedoucího a pak dva 
nebo tři rotující, kteří se každý den 
měnili. Kouzelné hůlky si vybraly 
své děti. Skupinky se lišily barvou 
batikovaných triček. Každá kolej si 
vytvořila svou vlajku.

Každý den ráno začal píšťalkou 
a výkřikem: „BUDÍČÉÉÉÉK!“ Ná-
sledovala všemi milovaná rozcvička 
a příprava na snídani. Po vydatné 
snídani následovala hygiena. Na 

ranním nástupu se za zpěvu hymny 
vyvěšovaly vlajky. Na znamení píš-
ťalky se děti vhodně oblékly a obuly 
na hru. Nesměl chybět hlavně repe-
lent, aby je nevysáli komáři a klíšťa-
ta. Měli jsme s sebou také zkušené 
zdravotnice, které nás vždy ošetřily 
a zachránily, když bylo potřeba. Při 
nástupu na hru se přečetla část 
textu jedné z knih Harryho Pottera. 
Děti musely bedlivě poslouchat, 
aby byly připravené na následující 
hru. Po dopolední hře si děti mohly 
odpočinout, dokud se nezapís-
kala příprava na oběd. Po obědě 
následoval polední klid a později 
osvěžující svačina. 

Odpolední hra navazovala na 
průběh dopolední hry. Každá 
z her byla nějak zapasovaná do 
děje z knížky, jako například: boj 
proti trollům, nalezení zlatého 
vejce nebo třeba vyhlášený fam-
frpálový turnaj. Děti si během dne 
měly možnost přečíst každodenní 
noviny Denního věštce, který také 
oznamoval nějakou ztracenou věc. 
Za nalezení této věci mohly získat 
body navíc. Večer nás čekala veče-
ře, po večeři večerníček a večerní 
nástup, kde se za zpěvu hymny 
zase vlajky stáhly. Na závěr dne tá-
borníky čekala hygiena a večerka.

V neděli nás navštívil otec Petr 
Karas, který nám odsloužil mši 
svatou. V pondělí jsme se vydali 

na pochoďák na hrad Cimburk. 
Po cestě se někteří ztratili (někteří 
jen dvakrát ). Po této náročné 
túře jsme měli možnost zažít 
slavnostní večeři v hodovní síni 
ozdobené světýlky. Poté měli ve-
doucí přichystanou polonézu a po 
ní následoval ples.

Pro vedoucí byl také připraven 
celotáborový program, a to v po-
době hry Městečko Palermo. Takže 
kromě kouzelníků zde přebývali 
i mafie, Katáni a další občané měs-
tečka Palerma. Každý druhý den 
se konal soud se všemi důkazy. 
Občané mohli v den soudu před 
snídaní hlasovat o svém podezře-
lém a obvinit jej z těchto nekalých 
činů. Obvinění si pak vybírali své 
obhájce, někdy i nevědomky z řad 
samotných zločinců. Naštěstí to 
byla jen hra. 

Největší radost ale udělala voda. 
Ať už byla součástí hry nebo jen 
tak, na osvěžení v horkých dnech. 
V tu chvíli byli všichni zase jako děti.

Pokud i vy budete chtít zažít 
nezapomenutelné zážitky, najít 
nové kamarády a užít si hromadu 
zábavy, budeme se na vás těšit 
i příští rok.

Natálie Janečková

Fotky z tábora najdete 
na tomto odkazu: 
http://tabor2024.karelstana.cz

Účastníci letního stanového tábora
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Kéž se nás krása dotýká
Hody, Dušičky, advent, 
Štěpánští koledníci, 
Vánoce... Tak takto 
rychle to snad neuteče. 
Teď je před námi právě 
hodování. A je skvělé 
ho každoročně zažívat. 
Ale v tomto sledu budou 
ubíhat naše následující 
dny. A jelikož další 
obecní Zpravodaj 
se k vám dostane až 
o Vánocích, chceme se 
s vámi podělit o novinky 
a již nyní vás pozvat 
na některý z našich 
předvánočních koncertů. 
Jejich seznam najdete 
na našich stránkách 
stepanstikolednici.com 

Náš první videoklip s názvem Ej, 
co to zaznívá od hor letos od-
startoval již 8. září, protože – byť 
obsahem vánoční – kouzlo léta mu 
dodává slunnou a veselou náladu. 
Vyniká v něm i krásná příroda NPR 
Tabulová v oblasti Pálavy a příval 
energie mu dodávají i velmi šikovné 
tanečnice ze třídy Aničky Teturové 
z Velkých Bílovic. 

Největší novinka letošního roku 
však startuje po Dušičkách. Roz-
jíždíme na DONIO velkou kampaň 
na podporu vydání zpěvníku, po 
němž jste takovou dobu volali 
a na jehož vzniku už dlouho pilně 
pracujeme. Koledy v něm mapují 
20leté působení kapely a my věří-
me, že se bude líbit nejen pro svou 
praktičnost. Muzikantům poskytne 
melodickou linku s akordy a texty, 
posluchačům přímý poslech ať už 
přes QR kódy nebo přiložené CD. 
Písničky jsme v drtivé většině nově 
studiově nahráli.

Přáli bychom si, aby při listování 
v něm cítili lidé u srdce krásný 
a hřejivý pocit. Aby nás Vánoce 
hladily po duši, i když už dávno ne-
jsme dětmi. Přáli bychom si, aby 
sáhnete-li po této knize ve chvíli, 
kdy se případně budete cítit sami, 
odvála váš smutek krása, naděje 
i radost, která čiší z roztomilých 
ilustrací Natálky Esterkové. Mož-
ná v tu chvíli dostanete chuť si jen 
tak společně s námi zakoledovat, 
protože – jak babička vždycky 
říkávala – zpěv léčí. 

No a protože toto všechno 
př ipravujeme právě pro vás, 
naše př íznivce, nejinak tomu 
je i s nácvikem nových koled. 
Novou, takovou dětskou koledu 
vám letos na koncertech zazpívá 
Anežka Herková. Bude se jmeno-
vat Ovečka za ovečkou. Už ji učí 
děti ve školce a z prvních reakcí 
se dá usuzovat, že by se u dětí 
mohla chytnout, tak snad se bude 
líbit i vám.

Často jsem si říkal, jestli mů-
žeme i po všech těch letech 
přinést ještě něco nového, co lidi 
obohatí?

Vždyť je to jen obyčejné kole-
dování. Ale nedotýká se našeho 
srdce často právě tato obyčejná 
jednoduchost a krása života?

Věřím, a moc si přeji, že až si 
poslechnete naši druhou novou 
koledu ZA NOCI, v nádherně pro-
cítěném podání Jany Topenčíkové, 
že se vás tato krása dotkne. Kéž 
se tak stane a stává stále častěji.

Dokud budete vy, naši poslu-
chači, budou i Štěpánští koledníci. 
Děkujeme, že nám zůstáváte věrní 
a že nás svou účastí na našich kon-
certech podporujete. Vnímáme, 
jak tato vzájemná symbióza přináší 
radost oběma stranám, a věřte, 
naší práci dává smysl. Kéž se pro 
nás všechny i tyto letošní svátky 
stanou časem, který dokážeme 
smysluplně prožít se svými blízký-
mi a přáteli, a kéž dokážeme být 
blízcí i těm, kteří se cítí osamoceni.

Na shledanou na některém 
z koncertů.

Dobré dny a radost ze života 
vám za Štěpánské koledníky přeje

Stanislav Bílek
(www.stepanstikolednici.com)

Alma Přibilová sbírá další ocenění
O sportovkyni a nadějné 
muzikantce Almě 
Přibilové už jsme psali 
v jednom z minulých 
čísel Zpravodaje. Letošní 
sezóna jí přinesla 
dalších několik pohárů 
na poličku úspěchů. 

Tím největším bude nejspíš 
mistrovství Evropy IBFF Fit Kids, 
které se odehrálo v Košicích na 
Slovensku. V kategorii 11–12 let 
ve velké konkurenci sportovkyň 
z Polska, Bulharska, Severního 
Kypru, Slovenska a Maďarska 

získala pro svůj sportovní klub All 
Stars fitness tým T. J. Sokol Lužice 
úžasné 1. místo. 

Mimo spor t se věnuje také 
hudbě, a to hře na housle a příč-
nou flétnu. 2. místo si přivezla 
z mezinárodní houslové soutěže 
O cenu Václava Krůčka, která se 
konala v Novém Jičíně. Stala se 
také absolutní vítězkou okresní-
ho kola v soutěži ZUŠ v Hodoní-
ně, následně první místo v kraj-
ském kole v Ořechově a 2. místo 
v celostátním kole pořádaném 
v Liberci. Členem poroty zde byl 
i známý český houslista Pavel 
Šporcl.

A posledním z velkých úspěchů 
bylo umístění na mezinárodní flét-
nové soutěži Flautiáda, která se 
konala v Banské Bystrici. Zde si 
ve své kategorii odvezla 3. místo 
ve hře na příčnou flétnu. 

Plejáda zájmů Almy je opravdu 
pestrá. Mimo tyto obory se věnuje 
ještě tanci nebo hraje v cimbálové 
muzice Remíz, se kterou vystoupí 
letos na Dni seniorů 17. října v sále 
Obecního domu. Ke všem těmto 
úspěchům gratulujeme a přejeme 
hodně štěstí a sil k získávání dal-
ších ocenění.

Redakční rada
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prvky umělé inteligence. Díky nim 
například odstraníte či nahradí-
te pozadí fotografie během pár 
sekund. 
 Více na: canva.com

Kyberkompas – kurz 
základů digitální 
bezpečnosti od kyber 
týmu
V rámci Kyberbezpečnostního 
týmu Masarykovy univerzity jsme 
připravili kurz pro všechny z vás, 
kteří se chcete bezpečně pohybo-
vat v digitálním světě. Pracovala na 
něm řada odborníků a teorii jsme 
v něm osekali na úplné minimum. 
Získáte díky němu jistotu a doved-
nosti potřebné pro 21. století, aniž 
byste museli mít technické znalos-
ti. Každý z pěti modulů zabere při-
bližně jen 15 minut a poskytne vám 
jednoduché návody, jak ochránit 
sebe i své blízké online. Jedna 
zajímavost: veškeré video návody 
v něm jsou připravené pomocí 
nástrojů umělé inteligence. 
 Více na: muni.cz/go/kompas 

Procvičujte angličtinu 
s pomocí AI nástrojů
Zřejmě jste už narazili na AI chat-
boty jako jsou ChatGPT, Gemini či 
Copilot – kdyby ne, tak v minulých 
dílech jsem uváděl více tipů na to, 
jak se s nimi seznámit. Možná však 
nevíte, že je můžete dobře využít 
také k procvičování své mluvené an-
gličtiny. Jak na to? Nejprve zadejte 
jednoduchý pokyn ve stylu: „Chci 
si procvičit angličtinu, můžeš se 
mnou konverzovat v angličtině 
a upozorňovat mě na chyby?“ 
Potom využijte možnost pro hlasové 
zadávání (nabídka pro něj je vždy 
dole u zadávacího pole chatbota). 
Můžete si takhle vyzkoušet komu-
nikaci na recepci hotelu, přednést 
vaši prezentaci do školy nebo se jen 
tak pobavit o fotbale či oblíbeném 
albu Taylor Swift. 

Psaní hlasem: ušetřete 
si čas i energii 
Unavené oči, bolest zad či potřeba 
vyžehlit několik košil obvykle vý-
razně zkomplikuje jakoukoli práci 
na počítači. Co kdybyste své texty 
ale mohli nadiktovat a počítač by 
je sám zaznamenal? 

Možná js te se v minulost i 
s takovými nástroji už setkali 
a nefungovaly moc dobře. Díky 
rozšíření AI technologií se však 
jejich možnosti výrazně posu-
nuly, a to i pro češtinu. V praxi 
to znamená, že můžete využít 
celou řadu aplikací, které vám 
v reálném čase převedou hlasem 
zadané informace do digitálního 
textu. Jinými slovy, stačí mluvit, 
text se zaznamená sám. Chtěl 
bych zmínit dvě možnosti, které 
můžete rovnou vyzkoušet. Nej-
prve Google Docs tuto funkci 
samy umožňují, stačí v záložce 
„Nástroje“ zvolit „Hlasové zadá-
vání“. Druhou možností je spe-
cializovaná aplikace Audio Pen. 
Její ovládání je velmi jednoduché 
a může být velmi užitečná i v bez-
platné verzi. 
 Nápověda Google Docs: 

muni.cz/go/docs 
  AudioPen: audiopen.ai 

Bonus: Sledujte na sítích 
Kyber_úřad!
Národní úřad pro kybernetickou 
a informační bezpečnost (NÚKIB) 
je velmi aktivní v osvětových akti-
vitách pro běžné uživatele digitál-
ních technologií. Na svých sítích 
pravidelně sdílejí varování, tipy 
i zajímavosti z oblasti kybernetické 
bezpečnosti. To je užitečné pro 
každého z nás, speciálně však pro 
rodiče menších dětí. Pro ty starší 
má NÚKIB speciální Instagramový 
kanál Petra Výtržného – pomocí 
zábavných komixů představuje 
temná zákoutí kyberprostoru. 
Mimochodem, ř í jen je v celé 
Evropě měsícem kyberbezpeč-
nosti. V České republice během 
něj probíhá Festival bezpečného 
internetu, který vždy nabídne řadu 
zajímavých akcí – online i offline. 
Na kanálech NÚKIB se o nich roz-
hodně dozvíte, neboť celý festival 
organizují. 
 Facebook NÚKIB: https://

www.instagram.com/petr.
vytrzny

 Instagram NÚKIB: https://
www.instagram.com/nukib.cz 

 Instagram – Petr Vý tržný: 
https://www.instagram.com/
petr.vytrzny

Martin Horák

Bojané
Vděčnost je slovo, které mě napadá ne při číslovce 
65, která se letos pojí s kapelou Bojané, ale při tom 
množství životních příběhů lidí, kteří v průběhu času 
tuto kapelu utvářeli. Mnozí už jsou za hřbitovní zdí, 
mnozí ještě žijí, ale dnes už jiní jdou v jejich šlépějích, 
protože podobně jako oni milují lidové písničky, rádi 
rozdávají radost a přitom se sami baví. A podobně 
jako z Pelíšků celá řada hlášek zlidověla i „hajzlovské 
koláče" (když po alkoholovém maratonu nesedly 
koláčky) či „chuapci, dajte ně ruky na volant a já 
to nejak dojedu" se stala u nás v Bojanovicích díky 
Bojanům nesmrtelná.

Je úsměvné, jak uběhne pár let 
a historie se opakuje. Vůbec jsem 
v dospívání nechápal, jak může 
můj taťka mít tak rád dechovku. 
Až bych řekl, že slovo „nechápal“ 
to vůbec nevystihuje. Úplně jsem 
ji tehdy nesnášel. Nejspíš proto, 
že taťka jí jako hráč a jako kapel-
ník Bojanů obětoval kus života, 
a mně tehdy jako malému přišlo, 
že často na úkor rodiny. A dnes, 
zhruba po 40 letech, se karta 
obrátila a já jsem do lidové muziky 
stejný blázen, jako byl kdysi on. 

Nadarmo se neříká: „Odříkaného 
chleba najvětší krajíc.“ A nejsem 
v kapele sám, kdo miluje nádherné 
„kúščky“ Metoděje Prajky, Jožky 
Konečného či Ladě Pfeffera. A co 
víc, vyzpěvuji paradoxně právě 
v Bojanech.  A že je to i dnes 
parta k pohledání, kdy kluci hrají 
za obrovského nadšení fanynek 
hojačky v kašně a jenom v trenýr-
kách, na to, jak se říká, vemte jed. 
Ale to byste museli zažít...

Věřím, že taťku to v nebi těší, 
že další a další nesou pochodeň 

dál stejně, jako to bude za čas 
těšit nás, až po nás muzicírování 
převezmou mladší.

65 let je pořádný kus života, co 
má kapela Bojané odžito. A byť je 
to opravdu dlouhá doba, rozdávat 
radost, vidět lidi, jak se baví, jak 
kolikrát muzika až uzdravuje, když 
vidíme, jak důchodci odhazují 
berle a vrhají se do tance – nás 
pořád baví. Je úžasné, že i díky 
našemu přispění se lidé zbavují 
starostí a my jim vnášíme do života 
naději a radost.

Přátelé, přijďte se s námi těšit 
z krásných písniček, ale hlavně 
ze života. Nejbližší příležitost máte 
třeba o hodkách Pod Zeleným 
a pak taky 7. 11. 2024 na KD 
v Hodoníně, kde Bojané vystoupí 
v rámci festivalu dechovek a kon-
cert se bude natáčet pro TV NOE. 
Přijďte, protože to děláme pro 
vás a protože radost pro svůj život 
všichni potřebujeme jako sůl.

Za Bojany vás zve 
a vše dobré vám přeje

Staňa Bílek

KYBERKOMPAS
#technologie #bezpecnost #inovace

příspěvky na sociální sítě, prezen-
tace, které budou vypadat dobře. 
Aplikace nabízí přehledné rozhraní 
a obrovskou knihovnu šablon, 
které jsou přizpůsobeny pro různé 

typy obsahu. Stačí si vybrat šab-
lonu, přetáhnout vlastní obrázky 
nebo použít některé z mnoha při-
pravených prvků. Mimochodem, 
Canva velmi intenzivně zapojuje 

Canva – jednoduchý 
nástroj pro tvorbu 
grafiky
Díky nástroji Canva budete moci 
vytvářet např. pozvánky, plakátky, 

Náš svět je digitální a budoucnost každého z nás je nevyhnutelně spojená 
s technologiemi. Je užitečné se v nich orientovat. Jaké příležitosti přinášejí a na 
co si dát raději pozor? Smyslem kyberkompasu je ukazovat bezpečný směr 
k možnostem digitálního světa.  Naleznete v něm doporučení na zajímavé aplikace, 
informace o digitálních inovacích či bezpečnostní tipy. 
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jako druhý či třetí. Podobně jako při 
hledání partnerů i u výběru terapeu-
ta bývají lidé často vybíraví, což je 
zcela žádoucí, jelikož to, co často 
v psychoterapii přináší pozitivní 
změnu, je kvalita samotného vztahu 
s terapeutem.

Při výběru je dále zásadní, aby 
člověk volil odborníky s akredi-
tovaným vzděláním a praxí, kteří 
pracují na základě ověřených me-
tod a dodržují etické standardy. Při 
vyhledávání psychoterapie v České 
republice osobně doporučuji vybí-
rat profesionály, kteří vystudovali 
psychologii na oficiální univerzitě, 
a zároveň ověřit, zdali je jejich psy-
choterapeutický výcvik akreditován 
předními českými asociacemi, jako 
je Česká asociace pro psychotera-
pii (ČAP) nebo Asociace klinických 
psychologů ČR (AKP ČR), případ-
ně srovnatelnými zahraničními 
institucemi. Tím lze minimalizovat 
riziko, že se člověk dostane do 
rukou neodborníků, kteří mohou 
spíše uškodit než pomoci. Vhodné 
je využít profesionálních platfo-
rem typu: www.terapie.cz, které 
sdružují některé z certifikovaných 
profesionálů.

Alternativy a doplňky 
psychoterapie
Ne vždy je možné najít vhodného 
psychoterapeuta v místě svého by-
dliště. Zvláště v menších městech 
nebo na venkově může být nabídka 
omezená, a proto je důležité vědět, 
jaké existují alternativy:

1. Online terapie: Jednou z nej-
rozšířenějších alternativ k osob-
nímu setkávání s psychotera-
peutem je online terapie. Tato 
forma terapie se stala obzvláště 
populární během pandemie CO-
VID-19 a mnozí ji stále preferují 
díky její dostupnosti a flexibilitě. 
Mnoho kvalifikovaných terapeu-
tů nabízí sezení prostřednictvím 

videohovorů, což umožňuje 
přístup k péči i lidem v odlehlých 
lokalitách. Provedený výzkum 
navíc nasvědčuje, že online 
terapie není méně efektivní než 
její klasická podoba.

2. Telefonické konzultace a kri-
zové linky: Některé organizace 
nabízejí bezplatné telefonické 
konzultace s profesionály nebo 
krizové linky pro okamžitou 
pomoc v těžkých situacích. 
Tyto služby mohou být užitečné 
jako dočasné řešení nebo první 
krok před hledáním dlouhodobé 
péče. Například na linky důvě-
ry mohou lidé volat s nejširší 
škálou témat, ať už se jedná 
o dilemata v práci nebo samotu 
či vážnější problémy. Některé 
z linek jsou pak přímo určeny 
pomoci konkrétním skupinám 
lidí, například seniorům (Elpida, 
800 200 007), nebo specific-
kým obtížím jako je porucha 
příjmu potravy (Anabell) a další.

3. Umělá inteligence: Nástroje 
umělé inteligence, jako je Chat-
GPT, nově nabízejí možnost 
živého rozhovoru. Tyto technolo-
gie se dokáží dobře zorientovat 
v různých problémech, které jim 
představíte, a poskytují rych-
lou „krizovou intervenci“, tedy 
pomoc při akutních obtížích či 
strastech. Ačkoli nejde o rozho-
vor se skutečným člověkem ani 
o náhradu dlouhodobé péče 
o duševní zdraví, mohou být uži-
tečným nástrojem k uspořádání 
myšlenek a zlepšení orientace 
v nich.

4. Skupinová terapie a svépo-
mocné skupiny: V některých 
případech může být užitečné 
připojit se ke skupinové terapii 
nebo svépomocné skupině, kde 
mohou lidé sdílet své zkušenosti 

a podporovat se navzájem. 
Tyto skupiny mohou být vedeny 
zkušenými terapeuty nebo or-
ganizovány komunitními centry 
a neziskovými organizacemi. 
Zejména efektivní se ukazují 
být pro léčbu závislostí, ale 
i zvládání agrese nebo například 
problematiku domácího násilí.

5. Biblioterapie a psychoeduka-
ce: Někteří lidé mohou nalézt 
úlevu a inspiraci prostřednictvím 
četby knih a materiálů zaměře-
ných na duševní zdraví. Bibliote-
rapie a psychoedukace mohou 
poskytnout hlubší vhled do 
vlastních problémů a nabídnout 
praktické rady, jak je zvládat. 
Lze doporučit například podcas-
tovou sérii Radia Wave s názvem 
Balanc, z literatury pak naučné 
romány Irvina Yaloma.

6. Podpora od rodiny, přátel, 
ostatních: Sociální podpora 
je klíčová pro duševní pohodu. 
Pokud není možné najít odbor-
nou pomoc okamžitě, může být 
užitečné se svěřit a požádat 
o podporu blízké osoby, která 
naslouchá a je schopna poskyt-
nout emoční oporu. 

7. Alternativní terapeutické me-
tody: Někteří lidé hledají alterna-
tivní způsoby, jak se vyrovnat se 
stresem a duševními problémy, 
jako je meditace, jóga, artetera-
pie, hudební terapie nebo mind- 
fulness techniky. Tyto metody 
mohou být účinným doplňkem 
tradiční psychoterapie nebo 
dočasným řešením.

8. Víra a zpověď: Pro mnoho lidí 
představuje víra a duchovní pra-
xe zásadní zdroj útěchy a vnitřní-
ho klidu. Zpověď nebo duchovní 
rozhovor s knězem či duchovním 
poradcem může sloužit jako 

UMĚNÍ ŘÍCT SI O POMOC

mu z klientů může vyhovovat přístup 
jiný, výzkum však naznačuje, že 
více než samotná modalita přispívá 
k pozitivním výsledkům psychotera-
pie především osobnost terapeuta.

Psychoterapeut – absolvent 
psychoterapeutického výcviku 
v ideálním případě akreditovaného 
ministerstvem školství či jednou 
z předních psychoterapeutických 
asociací (ČAP, AKP ČR). Psycho-
terapeutický výcvik není vysoko-
školským oborem, ale placeným 
víceletým kurzem pro absolventy 
humanitních oborů. V České repub-
lice jsou podmínky pro vstup do psy-
choterapeutického kurzu relativně 
volné, a proto platí i obráceně, že ne 
každý psychoterapeut je psycholo-
gem. Do psychoterapeutického vý-
cviku mohou být přijati i pedagogové 
nebo například sociologové.

Psychiatr – absolvent lékařské 
fakulty. Psychiatrická léčba je 

založena na diagnostice dle manu-
álu nemocí a farmaceutické léčbě, 
tedy podávání léků. Byť psychiatři 
pracují s pacienty dlouhodobě 
a mnohdy i intenzivně, neužívají 
nutně psychoterapie, rozhodují 
o nasazení léků a jejich regulaci. 
Ostatní profesionálové v rámci 
péče o duševní zdraví léky nepře-
depisují.

Psychošmejd – termín „psy-
chošmejd“ označuje osoby nebo 
organizace, které bez dostateč-
né kvalifikace nabízejí „pomoc“ 
v oblasti duševního zdraví. Tito 
jedinci často používají manipulativní 
techniky, rychlá řešení a vědecky 
nepodložené metody, jako jsou 
předražené semináře nebo osobní 
koučink. Příkladem mohou být tzv. 
„energičtí koučové“, kteří využívají 
metody, které mohou přinést krát-
kodobé pozitivní efekty díky cha-
rismatu kouče a silným emočním 
zážitkům, ale jejich účinky nejsou 
dlouhodobé a nejsou podloženy 
vědeckými důkazy. 

Jak vyhledat vhodnou 
péči?
Volba vhodné péče závisí na pova-
ze obtíží a očekávání klienta. Napří-
klad nápomoc při zvládání stresu 
spojeného s rozvodem bude vyža-
dovat jiný plán pomoci než syste-
matická léčba člověka s poruchou 
osobnosti. Při volbě vhodné péče je 
dobré dbát rad odborníků, nejlépe 
psychiatrů či psychologů věnujících 
se psychoterapii. Zároveň je nutné 
držet střízlivá očekávání. Proces 
hledání vhodných profesionálů je 
často zdlouhavý a náročný. Pokud 
se člověk rozhodne, že by rád zku-
sil psychoterapii, měl by dopředu 
očekávat, že je možné, že mu první 
terapeut nebude vyhovovat, stejně 

Klíčové profese v péči 
o duševní zdraví
Psycholog – absolvent studia 
psychologie na filozofické či sociál-
něvědní fakultě. Většina absolventů 
směřuje do psychoterapeutické 
a klinické praxe, kde se věnují sys-
tematické práci s lidmi a léčbě jejich 
obtíží. Ne každý psycholog však 
pracuje s lidmi tímto způsobem; 
existují například dopravní, poli-
cejní či podnikoví psychologové, 
jejichž náplní práce nemusí nutně 
být poskytování psychoterapie. Ne 
každý psycholog je tedy psychote-
rapeutem.

Psychoterapie – je obor zabývající 
se léčbou a nápravou duševních 
obtíží prostřednictvím rozhovoru. 
Psychoterapie má mnoho tzv. 
modalit, tedy jakýchsi návodů na 
práci s klientem. Některé z nich 
jsou zaměřené více na minulost, 
například vztahy s rodiči, jiné na 
přítomnost či budoucnost. Každé-

První díl ze série „Umění říct si o pomoc" měl za cíl 
propagovat téma péče o duševní zdraví, které je 
dodnes v české společnosti spíše upozaďováno 
a doprovázeno mnoha nejasnostmi a mylnými 
představami. I když se člověk rozhodne, že pro 
prevenci či posílení vlastního duševního zdraví něco 
udělá, může vzápětí čelit zmatku z toho, na kterého 
z odborníků by se měl obrátit a co která profese 
znamená. Tyto otázky není pro mnohé jednoduché 
zodpovědět ani po podrobnější rešerši internetu. 
Stejně tak ani právní řád České republiky není 
nápomocen, jelikož jednotlivé profese nedostatečně 
definuje, v důsledku čehož na trhu s poskytováním 
péče o duševní zdraví začali parazitovat 
tzv. psychošmejdi, kterým je dobré se vyhnout. 
V tomto díle se proto zaměříme na představení 
klíčových profesí spojených s poskytováním péče 
o duševní zdraví a další doporučení.
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MATRIKA
Narození 
Ellie Ďurišová   19. 2. 2024   Hlavní 304
Jakub Bílík   12. 6. 2024   Za Humny 1146 – nemám souhlas
Viktorie Tomi   21. 6. 2024   Cacardov 198 
Larisa Varsami   22. 6. 2024   Cacardov 198
Ema Blažíková   19. 8. 2024   Mlýnská 282 – nemám souhlas
Aneta Nováková   21. 8. 2024   Myslivecká 1089
Rita Esterková   4. 9. 2024   Záhumenice 896

Sňatky
Dolní Bojanovice   Lucie Herková   Dolní Bojanovice
6. 7. 2024   Radek Veselý   Milonice

Dolní Bojanovice   Eva Grdinová   Šardice
17. 8. 2024   Michal Zámečník   Dolní Bojanovice

Úmrtí
Anna Vančíková   94 let    Sadová 670
Miroslav Herka   60 let    U Školky 370
Marie Robková   60 let    Krátká 695
Stanislav Bílík   92 let    Na Hrázce 607
Jan Lunga   69 let    U Penzionu 431
Růžena Turková   83 let    Vrchní Pustá 750
Marie Turková   85 let    Žabácká 51
Josef Kříž   83 let    Višňová č.e. 320
Vojtěch Bohun   79 let    Hlavní 150

POZVÁNKY, ZPRÁVY, INZERCE
Co nás čeká
 29. 9. – 1. 10. Svatováclavské hody

 5. 10. Pochod slováckými vinohrady

 6. 10. Hodky s vinobraním

 17. 10. Den seniorů

 1. – 8. 12. Vánoční výstava

 14. 12. Vánoční košt mladých vín

 4. 1. 2025 Sousedské setkání

 11. 1. 2025 Ples vinařů a přátel vína

 25. 1. 2025 Společenský ples SRPDŠ

 31. 1. 2025 Festival Tolerance

 1. 2. 2025 Humanitární ples

 15. 2. 2025 Retro ples

 22. 2. 2025 Krojový ples

 2. 3. 2025 Dětský krojový ples

BOJANOVSKÁ KUCHYNĚ, RADY

Suroviny
8–10  vepřových kotlet
800 g  brambor
1  větší cibule 
 nebo pórek
 sůl, pepř
 voda na brambory
 olej na vymazání 
 pekáče

Omáčka na maso
100 g  tvrdého sýru
3 PL  řeckého jogurtu
2 PL  majonézy
1 PL plnotučné hořčice

Postup
Oloupané brambory nastrouháme nahrubo a zalijeme je studenou 
vodou, aby byly ponořené asi na 15 minut. Maso naklepeme, osolíme 
a opepříme. Tvrdý sýr nastrouháme a smícháme s jogurtem, majolkou 
a hořčicí. Nastrouhané brambory scedíme, vymačkáme přebytečnou 
vodu a rozprostřeme do vymazaného pekáče. Brambory osolíme, po-
sypeme nakrájenou cibulí nebo pórkem, poklademe maso a rozetřeme 
omáčku. Pečeme 30 minut v troubě při 200 °C přikryté a 30 minut bez 
pokličky.

Pozn.: Vepřové maso můžeme nahradit např. kuřecími stehenními řízky.

Zdislava Michnová

Kotlety na bramborách

bezpečný prostor pro vyjádření 
obav, strachů a dalších pocitů. 
Víra a náboženské praktiky na-
bízí hluboký smysl a směr nejen 
v těžkých životních obdobích.

Ať už zvolíte jakoukoliv z možnos-
tí, je důležité neztrácet z dohledu 
cíl zlepšení svého duševního zdraví 
a nevzdávat se při prvním neúspě-
chu. Proces hledání vhodné pomo-

ci může být náročný, ale je to krok, 
který stojí za to udělat. 

Štěpán Kaňa
doktorand psychologie

Rady
 Brambory se rychleji uvaří, když 

je syrové párkrát propíchneme 
vidličkou, a uvařené ve slupce 
půjdou lépe loupat, pokud k nim 
při vaření přidáme pár kapek 
oleje.

 Bramborová kaše bude lépe 
chutnat, pokud př i míchání 
nahradíme jednu třetinu mléka 
minerálkou.

 Křupavé bramboráky docílíme 
přidáním jedné až dvou lžiček 
bílého jogurtu.

 Pokud k uskladněným bram-
borám přidáme několik jablek, 
nebudou tak rychle klíčit.

 Pokud je uzené maso příliš sla-
né, ponoříme ho na půl hodiny 

do nálevu z mléka a vody v po-
měru 1:1.

 Aby bylo kuřecí maso šťavna-
tější, zhruba půl hodiny před 
pečením jej potřeme bílkem.

 Když maso, sýr nebo zeleninu 
obalíme v rozšlehaném vajíčku 
s kapkou oleje, bude na něm 
strouhanka lépe držet.

 Léčivý bobkový list přidáváme 
jako koření do jídel. Podporuje 
imunitní systém, odstraňuje 
plynatost, ředí krev.

 Česnek pomáhá jako přírodní 
antibiotikum a působí při vzniku 
začínajícího oparu. Rozřízneme 
stroužek česneku a potřeme 
opar.

 Pokud nás často pálí žáha, mů-
žeme tyto projevy zmírnit také 
žvýkačkou.

Zdislava Michnová



OBECNÍ KNIHOVNA 
DOLNÍ BOJANOVICE

8. – 11. října 2024

Ve čtvrtek 10. října od 14:00 - 17:00 hodin

TVOŘIVÁ DÍLNA 
tvoření ze starých knih „Bookart“

registrace pro nové 
čtenáře zdarma

káva zdarma

dětský koutek

OB CNÍ KNIHOVNA
DOLNÍ BOJANOVICE

OBECNÍ KNIHOVNA
DOLNÍ BOJANOVICE

28.9.2024
Dolní Bojanovice

zadní fotbalové hřiště

Ztratěné klúče, 4BAB,
Jopapadam, DJ Rádia Jih

Předprodej na sroti.cz

S omezenou kapacitou

Grill&Chill, Vinařský spolek Dolní Bojanovice, Veroni Kafestánek, 
SEBA král grilu, Pivo & Limo SK Dolní Bojanovice

Největší show po necelých 20 letech na scéně

Poslední koncert

Mediální partner:

Otevření areálu v 17:30
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vám přeje veselé Svatováclavské hody

Kuchyně DPS 
nabízí obědy, 
tři druhy jídel 

po 110 Kč. 

Tel.: 518 372 098

Prodejna BOTEKO Prodejna BOTEKO 
vám přeje vám přeje 

příjemné prožití příjemné prožití 
Svatováclavských Svatováclavských 

hodů. hodů. 
Těšíme se na setkání Těšíme se na setkání 

v naší prodejně.v naší prodejně.

Otevírací doba: Otevírací doba: 
pondělí–pátek pondělí–pátek 

9.00–12.00 / 13.00–16.00  9.00–12.00 / 13.00–16.00  
sobota sobota 

8.00–11.008.00–11.00
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Ubytování v kategorii STANDARD*** 

s vlastním WC a koupelnou, TV a ledničkou

a v kategorii TOURIST*

s možností snídaně

Bližší info o cenách a dalších službách: www.penzion-vaclav.cz
Kontakty: ubytovani@penzion-vaclav.cz nebo tel. 775 225 584

Těšíme se 
na shledání s vámi 
v našem penzionu.

ubytování
oslavy
svatby, křtiny
výročí, setkání
schůze...

CELOROČNÍ PROVOZ
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17. října 2024 v 17:00 hod.

HRAJÍ A ÚČINKUJÍ:
DFS SLUNÉČKO, CIMBÁLOVÁ MUZIKA REMÍZ


